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Ob lepem 
pustovanju 
v Mažerola

V nedeljo  se je  v M ažerolah, v ta- 
vorjanski občini, u radno  odprlo  le
tošnje beneško pustovanje (o tem  pi
šem o n a  drugem  m estu). P riredili so 
ga m ladi fan tje , tako  ko t narekuje 
sta rodavna trad ic ija  in oživeli naše 
bogate pustne navade in m aske, ki 
so, žal, že m arsik je šle v pozabo. V 
nekaterih  vaseh p a  se je  to  bogastvo 
vendar ohran ilo , toda predvsem  po 
zaslugi skupin  m ladih. Z načilno je  
pri tem  seveda tudi dejstvo, da gre za 
gorske, odm aknjene vasi.

Z anim anje za beneške pustove, ki 
je  precej živo pri raziskovalcih in et
nologih raste v zadnjih  časih tudi pri 
«navadnih»  ljudeh , ki okdrivajo  to 
področje in pri sam ih Benečanih.

Prem alo pa so m orda občutljive in 
pazljive javne ustanove, recim o ob 
čine, gorska skupnost, turistična 
ustanova, ki bi se lahko bolj zavze
m ale za ohranitev  in oživitev naše 
ljudske kulture, pom em ben del kate
re so tudi beneški pustovi. Če ne d ru 
ga bi se to  bogastvo lahko izkorišča
lo v turistične nam ene.

T udi zaradi tega je  to liko  bolj po 
m em bna in hvalevredna pobuda m la
dih M ožercev, ki so ko likor nam  je 
znano , prvič v naši zgodovini p rire
dili sprevod naših tipičnih pustov. S 
tem  so seveda nudili judem  neke vrste 
«živega m uzeja» , predvsem  p a  m ož
nost, da si ljudje naenk rat ogledajo 
m aske iz R onca in M rsina, iz Č rne
ga v rha in  M ažerol, ki so prav  go to 
vo najbo lj značilne za to  področje, 
najbo lj povezane s starodavno trad i
cijo , ko  je  bilo m askiranje povezano 
s ku ltom . Povabili so tud i pustove iz 
D režnice nad  K obaridom , torej naše 
sosede z druge strani meje, kjer je  pu
stna trad ic ija  še danes zelo živa in 
im a vrsto  skupnih , podobnih  aspet- 
kov z beneško.

Odveč je  p o udarja ti, da je  nedelj
ski pust v M ažerolah vzbudil pri lju-

Se n a d a lju je  n a  2. s tr.

Il m altem po non faceva ben spe
rare, m a poi tu tto  è andato  nel m i
gliore dei m odi.

M asarolis, nel com une di Torrea- 
no, ha fa tto  dom enica scorsa da cor
nice ad una bella m ascherata , svol
tasi nel segno della tradizione, che ha 
segnato in  qualche m odo l ’inizio del 
carnevale nelle Valli del N atisone.

O rganizzata dai giovani del posto, 
con l’appoggio dell’am m inistrazione 
com unale, si è svolta nel prim o po 
meriggio una sfilata i cui p ro tagon i
sti principali sono state le maschere 
tipiche della Benecia, quelle che han
no conservato le loro  sem bianze a n 
tiche, legate ancora alla tradizione 
popolare che si perde nella no tte  dei 
tem pi e dove rappresen tano  la lo tta  
del sole con le tenebre, della p rim a
vera contro  l’inverno e, in tem pi più 
recenti, del bene contro  il male. M a 
procediam o con ordine.

Di fron te  ad un pubblico num ero
so ed a tten to , a ttra tto  da queste m a
schere antichissim e fatte  con pelli di 
anim ali, p ium e, ritagli di carta  e di 
stoffa coloratissimi ed in u n ’atm osfe
ra  festosa, so ttolineata dal suono dei 
campanacci e delle fisarmoniche (non 
potevano m ancare Liso e G usto), ha 
aperto  il corteo un  gruppo di bam bi
ni a cui è seguito il g ruppo dei Co- 
lors di Cividale.

È sta ta  poi la vo lta degli ospiti di 
D režnica, un  paese poco distante da 
C aporetto . Il gruppo, uno dei più vi
vaci, era  guidato  da una «guida», a 
cui seguiva il fisarm onicista, poi ve
nivano i «belli» con i loro cappelli va
riopinti ed i «b ru tti»  con le loro  tip i
che m aschere di legno.

Al pubblico assiepato lungo i b o r
di della s trad a  si sono poi presentate 
le m aschere beneciane. Sono sfilate 
prim a di tu tto  quelle di Clodig con 
la  tip ica vecchia curva che p o rta  nel
la gerla l’uom o. Poi quelle di Mersi- 
no , anche queste divise tra  belli e 
b ru tti che hanno  po rta to  con sè il lo 
ro  gallo variop in to . D a R odda sono

Š tud ijsk i cen ter N ediža 
A ssociazione a rtis ti della  Benecia

con il patrocinio del C om une di S. Pietro al N atisone
S A B A T O  8 F E B B R A IO  1986 

alle o re  17.30 
nella  B eneška g a lerija  «al C e n tro »

V E R N IC E  D E L L A  M O S T R A  DI P IT T U R A  
DI A P O L L O N IO

p re n d e ra n n o  la  p a ro la
Bruna D orb o lò , assessore a lla  cu ltu ra  del com une 
G iovanni Pelizzo, assessore p rov incia le  al tu rism o  
Gabriele R enzulli, vice-presiden te della  G iu n ta  reg ionale

Interverrà il coro Pod lipo di Vernasso

A lle o re  18.30
nella sa la  del consig lio  com unale

C O N C E R T O  D E L L ’O T T E T T O  
R IB N IŠK I O K T E T  

di L u b ian a

co n  il sa lu to  di
Firm ino M arinig - s indaco  di S. P ie tro  al N atisone
G uglielm o C erno - p residen te  SK G Z di C ividale
il p o e ta  Renato Q uaglia, cui è  s ta to  a ttr ib u ito  il m assim o p rem io  per
la  cu ltu ra  della  S loven ia , la  Prešernova nagrada leggerà a lcune sue
poesie.

VRNILI SO SE DOMOV

Po enem mesecu v Benečiji so se mladi iz Argentine in Avstralije, ki so prišli 
k nam po zaslugi Zveze slovenskih izseljencev vrnili domov. Lepega srečanja ob 
koncu seminarja so se udeležili številni politični predstavniki. Med njimi so bili 
podpredsednik deželnega sveta Tonel in številni župani. Za veselje so poskrbeli 
E zio z njega ramoniko in Nediški puobi.

Ko so ljudje odkrit, da za ohranit 
grozdje, je  potreba vinjiko ožveplat in 
z vederjulam pošpricat, se je  on čudu 
in jezu.

Nekega dne je  paršu dol m imo Za- 
potoka s pom po, napunjeno z žeplam  
u roki njega sosed Stefan.

«Dreja, vsako leto lepo zarodi tvoja 
vinjika, ki se spušča u češpo in tepko, 
pa grozdje nikdar ne dozori. A l čješ, 
da ti jo  ošpricam, da ti jo  ošermam, da 
boš manjku ankrat viedeu in pokušou, 
kajšno je  nje grozdje?» ga je  uprašu 
Štefan.

Dreju so se od prešernih Štefanovih 
besed na debelo odpade oči in zavojo 
užaljenosti Boga, je  vzkiliknil, je  zarju:

«Štefan, Bog ne zameri tvoji prešer- 
nosti! A l  boš ti Bogu roko uzdigavu al 
pa ustavju? N e dotakni se m oje vinji- 
ke s  tvojo paklensko škatlo!» je  zabru- 
su jezno zarukan kmet in šeu jezno pro
ti domu.

Bi se ne biu tako lepo zmislu telih re
či, če bi ne biu tisti zarukan km et m oj 
dragi ded - nono, ki mi je  ostalo puno  
od njega, čeprav nisem ratu tako sta- 
rokopitnik, kot je  biu on.

Tisto špricanje in žveplanje vinjike 
(trte) m i je  paršlo vičkrat na miseu v 
Življenju in posebno pa ob tragedijah

Se n ad a lju je  n a  2. str.

Himalaya 
v 200 

diapozitivov
Društvo Ivan Trinko pripravlja, 

v sodelovanju z ljubitelji gora in 
nekdanji člani beneškega planin
skega društva, zanimiv večer, ki bo  
22. februarja ob 20.30 uri v Cen
tru v Špetru.

Časnikar tržaškega radia L ojze  
Abram , sicer pa  aktiven član Slo
venskega planinskega društva Trst 
bo prikazal okrog 200 barvnih dia
p o z itiv o v  trekinga odprave  v 
Himalayo.

Odpravo je  organiziralo SPD  
Trst lani spom ladi v počastitev  
80-letnice delovanja društva. Na 
p o t je  šlo  7 alpinistov, k i so v Hi- 
malayu poskušali svoje plezalske  
sposobnosti, 12 članov treking od- 
parve p a  se je  v tem času odpravi
lo na nad 250 kilom etrov dolgo p o t  
ob vznožju A nap urn. D a ni šlo za 
preprosti izlet priča že dejstvo, da 
so se kar nekajkrat povspeli celo do 
višine okrog 5.000 m etrov.

Različne dogodke j e  s fo togra f
sko kamero skušal ujeti novinar 
L ojze Abram , seveda s poklicnim  
pristopom . Utrinke o nekaj tednov 
trajajočega marša ob vznožju Ana- 
purn bo prikazal na omenjenem  
planinskem večeru, ki bo prav go
tovo  zanimiv za vse.

H u d a  nasreča u luh tu  K alifo rn ije

Razdrobiu 
se je 

Challenger
U neki naši gorski vasi je  živeu bo

gaboječ mož, km et ves udan delu, mo
litvi, družini, častitvi Boga in spošto
vanju bližnjega. Pisal se je  Dreja.

Takuo je  biu vieran, da zanj narave, 
nature ni bilo, al pa  bolje povedano: 
natura bi ne rodila, če bi ne bilo Boga. 
Bog je  ustvaru zemjo in nebuo in vse 
kar se gor in dol dogaja je  njega volja.

UN CAROSELLO DI MASCHERE A MASAROLIS

DAI «PUSTJE» AI «BLUMARJI» 
DALLE «BELLE» ALLE «BRUTTE»

Blumarji iz Čmegavrha.. 

in pustje iz Marsina

arrivate le maschere con i loro costu
mi e copricapi variopinti, con le ti
piche tenaglie di legno con cui alzare 
le gonne alle ragazze, l ’angelo ed il 
diavolo. È stata poi la volta del «blu
m arji» di M ontefosca, vestiti di bian
co, con tipici copricapi e cam panac
ci legati alla schiena che hanno  per
corso correndo le vie del paese uno 
dietro l’altro. Il corteo si è chiuso con 
le m aschere di M asarolis.

Assenti a causa del maltempo quel
le resiane.

Si è poi svolta, in anticipo sui tem 
pi, l’esecuzione del carnevale (con un 
colpo di fucile) che ha segnato la 
sconfitta dell’inverno e del male.

N aturalm ente un rito  questo che 
verrà ripetuto mercoledì in tutti i pae-

Segue in  2 a p ag ina
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PROGRAMMA 1986 DELL’AZIENDA AUTONOMA DI SOGGIORNO E TURISMO

Più pubblicità e meno manifestazioni
Sotto la presidenza del cav. Giusep

pe Paussa si è svolta, nell’aula consi
liare del comune di Cividale, la prima 
assemblea del consiglio di am ministra
zione dell’Azienda di Soggiorno e Tu
rismo di Cividale e delle Valli del Nati- 
sone del 1986. Mai assemblea è stata 
così vivace, così animata per gli inter
venti contrapposti ma decisi ed appas
sionati di molti consiglieri. Ciò sta a di
mostrare che, nonostante l’esiguità dei 
finanziamenti che ne limita l’azione e 
l’interrogativo sulla sua sorte per l’e
same in atto della revisione delle Azien
de di Soggiorno e Turismo da parte del
le forze politiche regionali, lo spirito, 
la volontà operativa e combattiva e la 
fiducia non sono venuti meno.

In apertura dei lavori il presidente ha 
invitato l’assemblea ad approvare un 
ordine del giorno, in affiancamento alla

mozione del consiglio comunale di Ci
vidale, relativo alla «M ostra della Ci
viltà dei Longobardi» da realizzarsi nel 
1988 a Cividale, sua sede naturale, e 
non a Villa Manin come si sente dire 
e come si vorrebbe fare: ha avuto i con
sensi unanimi.

I due punti all’o.d.g. che hanno ani
m ato la discussione sono stati l’elezio
ne del consigliere Daniele Rudi a mem
bro dell’Esecutivo votato con 15 si, un 
astenuto ed una scheda bianca ed il ca
lendario di massima delle manifestazio
ni per il 1986. Per il primo punto le ar
gomentazioni sono state più finalizza
te alla richiesta di un diverso rapporto 
di presenze nell’Esecutivo delle varie 
forze politiche e di rappresentanti del
le Valli; per il secondo punto, data la 
scarsità dei fondi a disposizione (non 
più di 24 milioni), la maggioranza de

gli interventi ha suggerito di ridurre la 
realizzazione e la partecipazione del- 
l ’A .A .S.T. a manifestazioni e di pun
tare di più su un certo tipo di azioni e 
messaggi pubblicitari ritenendoli più 
idonei, più incisivi, più efficaci. La di
scussione, seppur ruvida e maschia in 
certi punti, è stata chiarificatrice e co
struttiva ed ha visto gli interventi dei 
consiglieri Strazzolini, Boezio, Bonini, 
Ferrari, Cudicio, M arseu, Golles, 
Bernardo.

Il programma di massima, che non 
è rigido, come ha detto Paussa, perchè 
terrà conto anche delle caratteristiche 
più qualificanti ed identificanti delle 
manifestazioni oltre che delle località 
più rappresentative in cui esse si attua
no, è stato approvato con 11 voti fa
vorevoli e 3 astenuti.

INCONTRO A S. PIETRO CON PELIZZO

Come stà l'agricoltura
Il 24 gennaio si è svolto a S. Pietro 

un incontro tra  l’assessore provinciale 
all’agricoltura avv. Pelizzo e l’associa
zione produttori ortofrutticoli delle 
Valli del Natisone. Presenti anche il sin
daco di S. Pietro al Natisone Marinig 
l’assessore provinciale Mazzola e il con
sigliere provinciale Chiuch.

Il presidente della cooperativa A n
drea Visentini ha illustrato la situazio
ne della società, mettendo in evidenza 
la numerosità (circa 160) dei soci e la 
precarietà delle condizioni operative.

Anche negli interventi successivi del 
vicepresidente Nino Ciccone e dei tec
nici della com unità m ontana si è evi
denziata come sia la Provincia che la 
Comunità m ontana stanno da diversi 
anni realizzando una serie di impianti 
di melo, lamponi, fragole, ciliegie, or
taggi, ecc. dai quali si otterranno en
tro breve delle produzioni quantitativa
mente consistenti. In questa situazione 
manca qualsiasi struttura che possa es
sere utilizzata per facilitare e rendere 
più economica la commercializzazione 
delle produzioni.

L ’assessore Pelizzo nel suo interes
sante e puntuale intervento ha preso at
to  con piacere delle aspettative esisten
ti sul territorio, auspicando che i pro
grammi di sviluppo strutturale della

Da destra verso sinistra il presidente del!'A PO Andrea Visintini, l'assessore 
Pelizzo, il sindaco Marinig e l ’assessore Mazzola

cooperativa possano trovare rapida 
concretizzazione. Ha effettuato quin
di una disamina delle diverse branche 
dell’agricoltura di montagna indivi
duando i settori maggiormente interes
sati nell’agriturismo, nella silvicoltura, 
nella zootecnia minore, nella suinicol
tura oltre che nella ortofrutticoltura.

In conclusione ha riaffermato l’impor
tanza delle colture drupacee (pesco, al
bicocche, ciliegio) in questi ambiti del
le Valli in cui hanno avuto rilevante im
portanza economica fino a qualche an
no fa, in particolare ha fatto riferimen
to alla zona di Rodda.

nc

A CURA DELL’ISTITUTO PER L’ISTRUZIONE SLOVENA

Corso di aggiornamento sull’educazione artistica
È in svolgimento, presso il centro 

scolastico di S. Pietro al Natisone, il 
primo corso di aggiornamento sull’edu
cazione artistica della scuola primaria. 
Alle prime lezioni si è raccolto un buon 
numero di maestre per seguire il pro
gramma predisposto con il pittore To
mo Vran, che si sofferm erà sulle tecni
che grafiche per la scuola, e il prof. 
Paolo Petricig il quale invece prenderà 
in esame lo sviluppo dell’attività figu
rativa del bambino.

La prima lezione ha toccato, anche 
su sollecitazione dei corsisti, alcuni pro

Da questo «gomitolo» prende l'avvio 
l'attività grafica del bambino. Diven
terà un artista?

Teatrant al
Je že danajst liet, ki Lista Civica od Garm aka ma komun tu pest an vsi 

mormo reč, de punu su nardil teli am inistratori za njih vasi an za njih judi.
Grede, ki su gledal novo ekonomično pot za rešit njih vasi, niesu pozabil 

kulturu an na vse uiže su pomal tistim, ki su kulturne manifestacjone napravjal 
v njih občini.

Ma se vie, de pot za rešit naše doline je  duga an še puno je za nardit. Se 
vie tud, de ne vsak spetakul je kultura an praveju, de od kar je  ta  nova «mi
noranza» go par Hlocje vsak «consiglio comunal» je an show an judje z G ar
maka an z drugih beneških vasi, hodeju gledat an poslušat ku gledališče an 
tuole pru v vasi, kier se je rodilu an diela Beneško gledališče. Praveju, de v 
telih novih show adan sam piše, diela regist an ator an pride za se vprašat, 
če se nie zgrešiu, kar je politično pot uzeu. Zak druge je  dielu na komune, 
dielu, za kiek modrega nardit, zak bit na «opposizione» nečje reč za dušpiet 
gledat poderjat, kar te druz nardjo.

Je že osam miescu, ki reči gredo takuo naprej. Minoranza piše, de «Bonini 
je mago», Bonini pa ma takua rad Chiucha, de za ga na spartit z nobednim 
družim, ga nečje pošjat na Com unità montana.

Jest bi teu reč šindiku iz Garmaka: Pusti Chiucha iti po njega pot an ti 
bieš naprej po toji, s tojimi judm i, brez zgubjat cajta , ku po navadi. Bi teu 
tud reč Chiuchu: Tisti, ki te tučejo roke, su se zabil, de su te votai, za de 
boš dielu za obuojšat njih vasi. Na zabise tuolega an ti. An vsiem tistim ju- 
dem, ki takuo jubijo gledališče an se zdi, de na vedo, de naše Beneško gleda
lišče je pru gu Hlocje: Navadita se pogostu iti gledat tolo gledališče, ki je ši- 
gurnu lieuš an vam pargreje sarce an nasviete pamet.

Vietar iz Matajurja

blemi fondamentali, quali: la rappre
sentazione dello spazio del bambino, gli 
stadi di sviluppo secondo l’età, le pos
sibilità di intervento dell’insegnante, il 
concetto di creatività artistica.

Una materia che va ben oltre i mar
gini di tempo delle cinque lezioni pre
viste, anche perchè si vorrebbe realiz
zare un confronto di esperienze e, per
chè no? una ricerca.

Januar je  na koncu 
švignu z marzlim repom

Ce parm erjam o letošnjo zimo z lan
sko, ko so zmarzovale drevja, vode in 
vodovodi, lahko rečemo, da smo letos 
srečni, če na bo kaj hujšega, ker nam 
jo  februar lahko še veliko zagode.

Na koncu zadnjih dni, nam je hoteu 
januar pokazat, da je tudi on zimski 
mesec. Partisnu je  mraz, potle pa je pa- 
du sneg po hribih in dolinah. Pa ni bi
lo takuo huduo, bali smo se hujšega. 
Lahko rečemo, d a je  biu januar dobar. 
Lahko nam februar prinese kajšno pre
senečenje (sorpreso), pa je takuo maj- 
han, da ne more strašiti. Preomagali ga 
bojo bolj dugi in sončni dnevi. Vsed- 
no pa ne smemo pozabit, da je februar 
strupen. Kadar je vse govorilo na sve
tu, so govorili med sabo tudi naši mje- 
sci in februar je jau  januarju: «Bruo- 
zar, da nisim takuo velik in da nisirn 
na tvojem mestu.

Ce bi biu jaz januar, bi stuoru zmarz- 
nit otroke u maternih trebuhih, na ogn
jišču pa bi se lonac zadaj kuhov, spre
daj bi pa zmarzavu».

Še dobro, da je februar takuo maj- 
han in da se bo m uoru umaknit m ar
cu, ki je mjesac pomladi.

In  questa  rubrica d iam o  spazio  ai co m u n ica ti d i p a r titi e d  organ izza 
zion i che p o sso n o  esprim ere liberam ente le loro opinioni. Q ueste non  n e
cessariam ente rispecchiano la linea d e l nostro  giornale.

PCI: idee chiare sullo sviluppo 
delle zone di confine

Il P C I è to rnato  sulla legge per le 
zone di confine con un grosso co n 
vegno tenutosi recentem ente a ll’H o- 
tel A storia di Udine. Sono intervenuti 
con il segretario regionale R oberto 
Viezzi i parlam entari di tu tta  la Re
gione: i deputati Baraccetti, C uffa- 
ro , G asparo tto , Polesello, i senatori 
Battello e G herbez e l’eurodeputato  
Rossetti.

La determinazione del PCI, ha det
to  Viezzi, ha fa tto  sì che nella nuova 
legge finanziaria sia scritto  che per 
questa legge sono disponibili 255 mi
liardi. Secondo il PCI il Governo, in
sieme alla Regione, deve ottenere dal 
consiglio dei ministri e la com m issio
ne esecutiva della C om unità E cono
mica E uropea uno speciale «status»  
nell’am bito  dei rapporti est-ovest, la 
C om unità  E uropea e la Jugoslavia. 
Ciò significherebbe riconoscere il si
gnificato internazionale della nostra 
Regione. Il PC I sostiene la p roposta 
di B iasutti della costituzione di una 
com m issione consiliare speciale.

Rispetto alle agevolazioni fiscali il 
PC I è che esse siano riservate stret
tam ente alle aree confinarie ed alla 
realizzazione di im prese a capitale 
m isto. C on i mezzi della C om unità 
Econom ica E uropea, dello Stato e 
della Regione si dovrebbero favori

re nuove iniziative econom iche e d o 
ve ce ne fosse l ’interesse, anche io n e  
franche. Il PCI propone che anche la 
com m issione speciale presso il M ini
stero degli Esteri si impegni con l’e
sam e delle varie p roposte e far sì che 
il P arlam ento  si pronunci al più 
presto.

S. PIETRO AL NATISONE

Congresso aperto 
per il PCI

Giovedì 13 febbraio le sezioni del 
PCI, alcune delle quali hanno già tenu
to le riunioni di base, terranno insieme 
il loro congresso, in vista di quello pro
vinciale che si terrà a fine febbraio. A 
svolgere la relazione introduttiva è stato 
designato in una riunione ristretta il 
consigliere provinciale Giuseppe Blase- 
tig, membro del comitato regionale.

Il PCI inviterà al proprio congresso 
anche le altre forze politiche ed asso
ciazioni che potranno portare il loro sa
luto e le loro considerazioni.

Questo invito si realizza per la secon
da volta. La prima è stata nel 1979. Si 
dovranno poi eleggere cinque delegati 
al congresso ed un agile organismo di
rigente. Parteciperanno il segretario 
provinciale Renzo Travanut e l’on. Ma
rio Lizzerò.

CIV ID A LE

Commemorazione 
di Battocletti

L’avvocato Giovanni Battoclet
ti recentemente scomparso sarà 
commemorato venerdì 7 febbraio 
sera dalla sezione di Cividale del 
PCI.

La commemorazione avrà luo
go nella sala della Società Operaia, 
di cui Battocletti è stato a lungo 
presidente. Vi parteciperanno 
iscritti ed amici del PCI di Civi
dale e delle Valli del Natisone, la 
m an ifestaz ione  è ap e rta  al 
pubblico.

Dalla l a pagina

Ob pustu ...
deh veliko zanimanje in je doživel ve
lik uspeh. L judje, ki še zlasti v m e
stnih središčih so skoraj opustili pu 
stne navade, pustovanje pa m arsikje 
posta ja  le še o troška zabava, so z 
navdušenjem  sprejeli beneške pusto- 
ve, kjer čeprav se je  vsebina obredij 
in funkcija mask zgubila, se šele o h 
ran ja  zanim iva zunanjost.

Rodila se je  tako  zamisel, da b o 
do odslej tako  pustovanje prirejali 
vsako leto, za organizacijo pa naj bi 
prevzela iz leta v leto druga vas. 
N edvom no gre za zelo pozitivno p o 
budo, ki jo  je  treba pravilno vredno
titi, krepiti in razvijati, pri tem pa se
veda bo jo  m orale odigrati njihovo 
vlogo tudi javne ustanove, ki tudi na 
ta  način lahko pokažejo v kakšni me
ri jim  je pri srcu naša ljudska kultura.

Dai «pustje»...
si della Benecia dove si festeggia il 
carnevale.

U na m anifestazione dunque ben 
riuscita quella di M asarolis, che o l
tre all’aspetto festoso ha avuto anche 
un carattere culturale, di «m useo vi
vente». Senz’altro  è sta to  positivo il 
fatto  che si sia pensato di riunire e di 
presentare contem poraneam ente le 
maschere tipiche della Benecia. U n’i
niziativa che a  quan to  dicono gli o r
ganizzatori verrà ripetu ta anche nei 
prossim i anni, naturalm ente nei d i
versi paesi a ro tazione e che m erita 
senz’altro  un deciso sostegno da p ar
te di associazioni ed enti pubblici.

Challenger...
ruskih in amerikanskih astronavtih.

Od zadnji amerikanski tragediji, ko  
sm o zvedeli zanjo, ko smo videli po  te
leviziji žalostni posnetek, posnetek tra
gedije in katastrofe, k i je  biu hitro sko- 
mercializiran in prodan po vseh kon
tinentih od amerikanske televizije, so 
mi intenzivno butale v glavi besede 
rajnkega nona: «Ne staviti miere 
Bogu!».

Neviem zakaj so m i te besede paršle 
na miseu, saj nisem tako ko t nono, saj 
sem malo veren in gledam popolnoma  
z drugačnimi očmi na svet in na dogod
ke sveta, kot m oj rajnik ded. Neka ana
logija pa le je  m ed mojo mislijo in nje
govim svarilom. Jaz bi takole povjedu: 
N e hodite gor, v neznano, dokler ne re
šite znanih problemov na zemji.

Milijarde in milijarde dolarjev in 
rubljev zapravljajo za vesoljske podvige 
in če so ti podvigi dobronamerni, še naj 
bo, a zdaj so začeti tekmovati, konku 
rirati m ed sabo, kdo bo imeu vojaško 
supremacijo gor visoko nad našimi gla
vami. In v tem mrzličnem tekmovan
ju , ker se vsem mudi, pride večkrat do 
tragedij. Škoda za dragoceni material, 
še bolj škoda pa za nedolžna življenja!

N aj znanost pomaga človeku in člo
veštvu na zemlji.

Ljudje, mladi, stari, otroci umirajo 
zavojo pomanjkanja kruha in vode.

Koliko vodovodov, kanalov za iriga- 
cijo u puščavah in drugih zasušenih 
zemljah bi se lahko zgradilo za dnar, 
ki gre gor, vneznanost. Koliko bolnic, 
špitalu je  potrebnih nasvetu, kjer ljudje 
umirajo zavojo pom anjkanja zdravni
ške pomoči. Pomislite na bolezni - re
cimo rak, kanker, bolezen našega sto
letja, ki spravlja na drugi svet stara in 
mlada življenja in ni bluo odkrito še 
zdravilo, da bi zaustavlo to gardo, mo- 
strozno bolezen. In veste zakaj? Ker 
znanstveniki, ki raziskujejo, k i gleda
jo  odrit zdravilo proti raku, nimajo de
narja, denar gre za luft, za vojsko, za 
vojaške namene.

Lahko bi našteu še puno reči, še šte
vilne velike probleme, ki niso bli reše
ni tle na zemlji, pa mislim, da ni p o 
treba, ker vsi veste zanje. Na koncu bi 
še enkrat radpoviedu, da nisem staro- 
kopitnik, da nisem proti znanosti in 
progresu. Vem, da je  vsak napredek 
zahteval svoje žrtve in - na žalostjih bo 
tudi v bodoče. In če žrtve morajo bit, 
naj njih trpljenje njih «sacrificio» po 
maga človeku in človeštvu, naj pom a
ga rešit velike probleme naše zemje. Na 
zadnjo bi še rad povjedu, da jočem  z 
družinami za smart kuražnih amerikan
skih astronavtov.

Pelar Matajurac
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MOJA ŽELJA JE, DA BENEČANI LAHKO 
VZAMEJO V ROKE SLOVENSKO KNJIGO

Pričetek 4. aprila 197< ob 2®. uri m  ^  j 4 oprite alte ore 20 ai

Tečaj , Corso 
slovenske di lingua 
ga jezika e cultura 

in kulture slovena
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Jožica J a rc  p̂ l . . j 0 *ica JarC
Marino Vertovec i  PK, Marino Vertovec

S. PIETRO AL NATISONE

Un grande 
concerto 

della pianista 
Paola 

Chiabudini
M artedì 28 gennaio 1986: una 

data da ricordare, direi storica per  
la Benecia, p er  il prim o vero con
certo di p ianoforte organizzato sul 
nostro territorio e, m otivo ancora 
più grande di soddisfazione, pro ta 
gonista del concerto è una pianista  
oriunda da Cicigolis (Pulfero), 
Paola Chiabudini.

Il salone del «Centro» di S. P ie
tro al Natisone alle ore 20 di que
sto giorno è grem ito d i gente, cer
tam ente non solo curiosa, ma de
siderosa di gustare della buona mu
sica. E  dai silenzi intensi e nume
rosi che im provvisam ente calano 
sulla sala si intuisce il godim ento  
che l'interprete in continuazione è 
capace di comunicare agli uditori.

r a s c o l to  della sonata 331 in A  
maggiore di Wolfang Am adeus 
M ozart è delizioso. L'interprete  
dello stile di M ozart m ette in bella 
evidenza la luminosa leggerezza e 
la naturale semplicità, dim ostran
dosi pienam ente a suo agio. Il pu b 
blico mostra di gradire anche Clau
de Debussy, del quale vengono ese
guite le Estam pes che escono dalle 
dita della pianista raffinate, prezio
se, eleganti. Il concerto è arricchi
to  dalle 32 variazioni in C  minore 
di Ludwig Van Beethoven e dell'o
pera 118 dagli intermezzi in A  mag
giore e A  minore e dalla ballata in 
G maggiore di Joannes Brahams.

Per la giovane pianista, inse
gnante di p ianoforte presso la no
stra scuola di musica e che attual
m ente si sta perfezionando nell'ar
te  pianistica so tto  la guida di un ’e- 
sperta concertista, è certamente 
un'esperienza utilissima oltre che 
un m om ento di maturazione; per  
noi una speranza che si aggiunge 
per lo sviluppo della cultura nella 
Benecia.

N.S.

Tečaji slovenščine za o troke in 
odrasle im ajo  v Benečiji že kar dol
go trad icijo  in  se po vsej videm ski 
pokrajini, ozirom a n a  področju, kjer 
živijo Slovenci ponavljajo  iz leta v le
to . Eden od teh tečajev, ki je  dobro  
obiskovan, se odvija v Špetru. Vodi 
ga M arino Vertovec, ki nam  je  v tem  
in terv ju ju  povedal, kako  po teka pa 
še m arsikaj drugega.
Najprej, kdaj si začel poučevati?

Točno deset let od tega, v Čedadu. 
Tečaj pa smo m orali prekiniti pred 
časom  zaradi potresa. Leto kasneje 
smo le v Čedadu vsporedno s tečajem 
slovenščine priredili vrsto  predavanj 
v italijanščini o književnosti, ku ltu 
ri, zgodovini Slovenije in bolj splo
šno tud i Jugoslavije. Ta del sem 
prevzel ja z  in m oram  reči, da so p re
davanja vzbudila precejšnje zani
m anje. T reba je nam reč povedati, da 
se tečajev v Č edadu udeležujejo v le
pem  številu tud i F urlani in Italijani. 
Nisi pa vedno poučeval v Čedadu.

Ne. P otem  so me «spodili» z m e
sta  na podeželje in sem več let vodil 
tečaje v B ardu in T ipani. V najlep
šem spom inu p a  im am  tečaj v B ar
du, kjer so ljudje zelo družabni. Lah
ko rečem , da je  na tečaju sodelovala 
vsa vas. P o  navadi, ko je  bilo nam 
reč konec pouka, smo se dobivali v 
gostilni, kjer v bolj sproščenem vzdu
šju sm o nekako nadaljevali tečaj.

To žal mi ni uspelo niti v T ipani 
niti v Špetru.
Kakšne razlike si opazil med temi 
vasmi?

R azlika je  predvsem  v drugačni 
stopnji znan ja  jezika in njegove či
stosti. Recim o, v G rm eku govorijo 
dobro , v Špetru pa se bolj pozna 
vpliv furlanščine in italijanščine. 
Torej poučuješ že 10 let. Kaj te sili 
k temu?

Izredna ljubezen do slovenskega 
jezika in želja, da bi se Slovenci vi
dem ske pokrajine ponovno vključili 
v slovenski kulturni p rosto r, da bi 
brez težav vzeli v roke slovensko knji

go, da bi sledili zdajšnjim  tokovom  
slovenske kulture.
Lahko rečemo, da si optimist?

Ja , jaz  sem optim ist po  naravi. 
Dejstvo pa je, da danes ni p rim erja
ve s situacijo , kakršna je  bila sam o 
deset let od tega. P riča smo številnim 
pozitivnim  znakom . Raste, recim o, 
zanim anje za slovenski jezik in slo
vensko kulturo  med m ladim i. Zelo 
pozitivno je  tudi to , da so v Špetru 
ustanovili dvojezičen vrtec, ki so ga 
m lade družine dobro  sprejele.

Z njim  sm o postavili zelo po 
m em bno osnovo, hkrati pa sprem e
nili stoletno silnico, proces raznaro 
dovanja. To je  kom aj začetek, sem 
pa prepričan, da bo vrtec obrodil sa
dove tudi zaradi tega, ker otroci p re
našajo  v družine znanje, ki ga tam  
pridobijo . Č isto narobe torej od te 
ga, kar se je  dogajalo  do sedaj, ko 
so bili tudi otroci element raznarodo
vanja. Izrednega pom ena je tudi eko
nom ska baza, ki se je  začela ustvar
ja ti. Svoj pom en im ajo dalje dobri 
sosedski odnosi in sodelovanje med 
Italijo  in Jugoslavijo. Poleg tega se 
širi vse bolj odločno spoznanje, da 
manjšine ne predstavljajo nobene ne
varnosti, naspro tno  bogatijo  vso ita 
lijansko družbo. P o  m ojem  pa bo

imel velik pom en tudi zadnji rom an 
Tom izze N ovoporočenci z ulice Ros
setti, ko bo približal Italijanom  slo
venski svet.
Vrnimo se sedaj na tečaj. Kako pou
čuješ, kakšen je tvoj prijem?

Večina tečajnikov v Špetru je  obi
skovala tečaj že lani. V saka lekcija, 
vsako srečanje se je  vrtelo okrog ene
ga težišča: hiša, stanovanje, vas, m e
sto, potovanje in podobno. Izhajam  
pa iz tega, da naši ljudje po trebu je
jo  predvsem nove, sodobne, tehnič
ne besede in izraze. Jezikovne stru k 
ture že obsta ja jo . S kratka skušam o 
napolniti luknje, ki so nastale po 120 
letih nepism enosti. Cilj pa je sodo
ben knjižno-pogovorni jezik, jezik te
levizije in časopisov, torej da bi se 
Beneški Slovenci znali izražati kot 
povprečen človek Slovenije danes.

Tudi letos smo izbrali isto po t. 
V saka lekcija se vrti okrog zelo zna
nega dogodka, recim o, napad  na 
eg ip to v sk o  le ta lo  n a  M alti in 
podobno.
Kako pa poteka?

Najprej preberem določen tekst ali 
članek, ali pa povem v pozvetku. N a
pišemo na tablo  razne stavke in nato  
analiziram o vse m ožne variante, ta 
ko torej širimo besedišče. Seveda va

dim o tudi iz slovnice in se pri tem n a
slanjam o na učbenik Povejm o po 
slovensko, ki je  prim eren za naše 
ljudi.
V Benečiji si dobro poznan. Pozna
jo  te tudi bralci Novega Matajurja, 
saj večkrat pišeš v našem časopisu, 
začel pa si sodelovati z nami že 1974. 
leta. Znani so tudi tvoji prevodi iz 
slovenščine in italijaščine v slovenšči
no. Toda, kdo je Marino Vertovec, 
ta «videmski» Slovenec?

P o poklicu sem profesor anglešči
ne. Živim in delam  v V idm u, kjer 
sem se rodil. O biskoval sem ita lijan 
ske šole, od vrtca do univerze, sem 
pa  Slovenec. M oja  m ati je  Barkovl- 
janka , oče pa je  bil iz Vipavske do li
ne, pravzaprav iz vasi Podnanos. Le
ta  1898 se je ko t o trok  preselil v 
T rstu , kjer je delal na prefekturi. Bil 
je  zelo aktiven v tedanjih  slovenskih 
društv ih  in je  sodeloval s časnikom  
«Edinost» . Za ta  časopis je bil nap i
sal tud i več uvodnih  člankov. P rav 
zaradi tega so ga leta 1932 prem esti
li v Videm.

Živel si v italijanskem okolju, šo
lal si se v italijanskih šolah. Kje si se 
torej naučil slovenščine?

D om a. Učil sem se pa tudi na g ra 
m atiki Ivana T rinka, ki je  bil očetov 
znanec. Največ pa sem se navadil s 
poslušanjem  radia Koper in L jub lja
na. Brati pa sem se naučil, ko sem bil 
star že 15 let. K tem u me je spodbu
dil profesor J . O rešnik, ki je  sedaj 
p rofesor na univerzi v L jubljani.

Kdaj pa si začel pisati slovensko?
To je  prišlo kasneje sam o po sebi. 

T oda m oram  povedati, da sem sku
paj z ženo, ki je  Ita lijanka , ob isko
val enoletni tečaj slovenščine v G o
rici pri šoli za prevajalce.
Pravijo, da tvoja žena obvlada slo
venščino še bolj kot ti. Je res?

Res je . P red  leti, ko se je  sloven
ska novinarka pogovarjala z n jo  je 
dejala: «Se tako j vidi, da je  prva 
G orenjka».

SANDRO VOGRIG NOV PREDSEDNIK DRUŠTVA «REČAN»

Z dobro voljo
Kar začne lieto je  za vsakega clo- 

vieka te pravi cajt za pogledat nazaj, 
kaj je nardiu dobrega an zgrešenega, 
liepega an gardega, pa tudi za narest 
program e za napriej. Tuole, sevie, 
valja tudi za društva an organizacije 
an prou takuo  se je  začelo lieto za 
ku ltu rno  društvo Rečan z Lies.

Parvo  dužnuost, ki so jo  člani 
opravli na seji 24. ženarja je  bila ime
novanje novega vodstva, diretiva. Tle 
je paršla  na dan  po trieba, de se d ru 
štvo lieuš poveže z drugimi organiza
cijami, ki dielajo v garmiškem kamu- 
nu ko b iblioteka, recim o, po lispor
tiva an druge. Novi člani diretiva so: 
M argherita T rusgnach, S andro  Vo- 
grig, M arina Vogrig, M arino Gariup, 
A ldo Clodig, M assim o P agon , V it
to rio  Scuoch, L ino Scuoch an  R en
zo R ud i (ki Topoluovčanu!). Takuo, 
ki piše statu t je potle, na parvi njega 
seji, vodstvo votalo  novega predsed
nika. Z bran je  biu Sandro Vogrig, ki 
je  z njega 22 liet med narbuj m ladi
mi člani društva in, sigurno pa n a r
buj m aldim i predsedniki od kar jih  
je imeu Rečan. M argherita T ru 
sg n a ch  je  p a  ta jn ic a  an  
blagajničarka.

Pregled za nazaj. Kako je  bluo lie
to 1985? Čeglih vsi so prepričani, de 
se m ore buojš an  lieuš d ielat, člani 
društva Rečan so bli zadovoljni z njih 
dielam . An kakuo  bi na mogli bit?

Senjam  beneške piesmi, ki je  « ro 
ža tu škric» (bi ja l po talijansko) Re
čana, je  biu lan še buj bogat, lepuo 
parpravjen  an buj poslušan ko p re

Spoznavajmo 
naše kraje

SV. VIS ARJE
2.DEL  

Salvatore Venosi

Po prvi svetovni vojni so Višarje pri
padle Italiji in tako so za to  božjo pot 
prišle druge razmere in drugi časi. Že 
od leta 1905 so Višarje oskrbovali slo
venski frančiškani in je takratni župnik 
pater Pij Žankar takoj začel trkati na 
vrata raznih pristojnih uradov za po
novno obnovo svetišča. Res so leta 1924 
začeli z obnovo porušenih stavb. Ker 
pa je Kanalska dolina pripadla Italiji 
so slovenski frančiškani morali zapu
stiti vse postojanke v italijanski državi 
in med njimi tudi Žabnice z Višarjaim. 
Po odhodu frančiškanov so oskrbo na 
V išarjah  zopet prevzeli svetni 
duhovniki.

Prvi je bil beneški duhovnik gospod 
Božo M onkar, ki je župnikoval od let 
1924 do leta 1927. Za njim je od leta 
1927 do leta 1932 prišel gospod Viktor 
Kos in prav v njegovem obdoju je slo
venski akademski slikar Tone Kralj 
prvič poslikal višarsko cerkev. Ker pa 
je vlaga zelo poškodovala njegove sli
ke je leta 1960 napravil nove.

Na kresni dan leta 1925 so Višarje zo
pet oživele. Ljudje so zopet prihajali 
sem od vsepovsod le da je bila vmes 
državna meja, ki je večkrat oteškočala 
prihod večjih skupin. Od leta 1932 do 
leta 1940 je za Višarje skrbel gospod 
Rafko Premrl.

Leta 1940 je skrb za svetišče prevzel 
gospod Jože Simec, ki je v Kanalski do

lini preživel vojno in povojno obdobje 
do leta 1962.

Sledil mu je v vodstvu svetišča go
spod Mario Cernet, ki je do leta 1982 
skozi obnavjal svetišče in cerkvene stav
be. Kako se je za Višarje boril je zelo 
natančno napisano v drugi številki 
župnjiskega vestnika Ukve leta 1984.

Mirno se lahko reče, da so Svete Vi
šarje v zavesti slovenskih ljudi še ved
no najslavnejša in najbolj priljubljena 
božja pot. Mimo njih ni mogel France 
Prešeren. V zbirki črtice in povesti 
«Moje življenje» jih omenja Ivan Can
kar. V svojem romanu Doberdob jih 
omenja Prežihov Voranc; tudi France 
Avčin jih  opisuje v knjigi «kjer tišina 
šepeta». V svojih delih jih še omenja
jo  Ivan Pregelj, Boris Pahor in Saša 
Vuga. Znana so tudi «Višarska polena, 
«<ki jih je spisal Narte Velikonja. O na
stanku višarske božje poti je spisal kraj
ši ep Joža Lavrenčič. Vsa pričevanja in 
omembe Višarji samo pričajo, da so bi
le med slovenskim ljudstvom zelo 
zakoreninjene.

Bibliografija
Svetovišarska kronika, spisal Peter 
Hlander v Trstu 1954 
Spomini, napisal Josip Lavtižar samo
založba 1926
Svete Višarje, ki jo je izdala Krščansko 
socialna zveza za Koroško leta 1911

dlanskim , kar se ni beden čaku. Po 
Rečanski dolini pa tudi drugod že pu- 
no ljudi, posebno m ladih pozna an 
pieje piesmi lanskega Senjama. Tuole 
pa zatuo, ki društvo se je  odločilo, 
de dielo av torju  an pievcu m uora ži- 
viet buj na duzim  ko po navad, ta 
kuo  de je  bila posneta kaseta s pie
smi, dobra  kaseta. Rečan je  pom agu 
tudi Checcu za napravt kaseto s cerk
venimi an  ljudskim i božičnim i p ie
smi, ki so jo  narpriet prežental v te 
lovadnici na Liesah, potle pa po vseh 
N adiških dolinah an u T ipani.

Lieuš ko se je  društvo čakalo je  šla 
an  Beneška hit-parade. P uno  ljudi je 
pisalo za poviedat, katera piesam jim  
je narbuj vseč. P uno  jih  je  bluo na 
K ulturni jeseni. D ruštvo je  napravlo  
dost drugih iniciativ. K aka je  tudi 
ostala nazaj. Lietos pa, so jal na se
ji,  tuole na smie ra ta t vič.

Kak je  pa program  za lietos? Si
gurno bojo  napravjene tiste pobude, 
ki j ih  društvo im a v program u vsake 
lieto za o troke an  stariš ljudi, p raz
nike an praznovanja. Idej pa je  še an 
še.

N a parvem  m estu, ko vsako lieto, 
bo Senjam  beneške piesmi, ki je  lie
tos že štiernajsti. A dne piesmi so že 
paršle blizu A lda Klodiča, ki im a tu 
pest organizacijon Senjam a. Tisti, ki 
želijo bit na lietošnjem senjamu, ima- 
jq  že napisano kako piesem v našim  
slovenskem dialektu al pa jo  m islijo 
nap isat, m uorajo  tuole h itro  narest 
an se oglasit do 15. m arča.

Pa za lepuo an  kuražno začet lieto 
društvo je organizalo v telovadnici na 
Liesah veselo pustovanje, ki bo v to 
rek 11. februarja  zvičer. G odu bo 
Checco z njega skupino SSS.
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DISTRETTO SCOLASTICO

SI AMMINISTRA SECONDO 
...BUONSENSO (!)

Rinnovato nel novembre ’84, si riunisce per la prima volta a giugno ’85

REMANZACCO

L 'Anpi apre le celebrazioni 
per il 40° della Repubblica

Un momento della cerimonia (foto C. Vincenti)

Si parla m olto  di diritto in que
sti ultim i anni. Ognuno di noi può  
fa re  un elenco senza fin e  dei p ro 
pri diritti. D iritto  al lavoro, diritto  
alla vita, d iritto  alla democrazia e 
così avanti. M a nessuno si stupisce 
m olto  se questi d iritti vengono ri
spetta ti o m eno e, sino a che non 
ci toccano personalmente, preferia
m o non vedere gli abusi, le trascu
ratezze e così avanti.

Si fa  per dire, ma ognuno di noi 
po trebbe fa re  un elenco anche dei 
torti subiti dal prossim o, più  o m e
no lontano, ma si preferisce tace
re, o al m assimo brontolare.

Lunga prefazione per parlare 
della scuola e, più precisamente, del 
distretto  scolastico, dove tu tti noi, 
in prim o luogo i genitori e gli stu 
denti, abbiam o dei diritti, ma 
quanti si fanno veramente carico di 
fa rli rispettare?

il rinnovo del consiglio di distret
to  risale al novem bre 1984, però  si 
riunisce la prim a volta solo a giu
gno 1985.

E  la causa? L e elezioni am m ini
strative, e poiché 14 consiglieri del 
distretto sono eletti dai comuni, f i 
no a giugno non si po teva  convo
care il consiglio d i distretto in a tte
sa di questa componenete. Interpre
tazione alquanto dubbia a m io m o
do di vedere, ma inanto la scuola 
è priva di un organo che, secondo  
la legge, dovrebbe essere fo n 
damentale.

La prim a convocazione viene 
fa tta  a giungo quando i comuni 
non hanno ancora eletto i propri 
rappresentanti. Ma il bello è che co
me scusa per la ritardata convoca
zione si porta  proprio il fa tto  che 
mancava questa com ponente. I 
consiglieri di distretto pensano, e 
pensano bene, di rinviare ogni ini
ziativa (ed il prim o atto  doveva es
sere l'elezione del presidente) per 
sollecitare i comuni ad eleggere i lo
ro rappresentanti.

Sappiam o tu tti che i consigli co
munali nella loro prim a riunione, 
dopo l'elezione del sindaco, hanno 
l'obbligo di eleggere i rappresentan
ti nelle varie istituzioni d i secondo  
grado (come il distretto). Chi l'ha 
fa tto ?

A ottobre si riconvoca il consi
glio di distretto: i rappresentanti 
comunali a 5 m esi dal voto non ci 
sono ancora. Si pensa opportuno  
procedere all'elezione del presiden
te. La situazione era uguale a quella 
di giugno, ma il presidente si fa , 
perchè? La scusa è che il distretto  
necessita di una guida per evitare 
una gestione d i tipo commissaria
le. Ma per un anno non c 'era stato  
questo pericolo? Com 'è che ora la 
situazione è così pericolosa?

Il presidente viene eletto con 17 
voti, su un consiglio di 48 persone.

Un anno d i vacanza voluto che 
si fa  passare come causa di fo rza  
maggiore. Un presidente eletto con

17 voti, una giunta altrettanto  
minoritaria.

Eppure a gennaio finalm ente si 
convoca un consiglio regolare, nel 
senso che tu tte  le com ponenti sono 
state elette, e nessuno si preoccupa  
di sapere se effettivam ente esiste 
una maggioranza a sostegno della 
presidenza e della giunta.

Si ipotizza  che ci sia, e ciò è suf
ficiente! Democrazia dei numeri o 
di idee, di program m i? N è l'una nè 
l'altra. I  numeri più  di tanto non 
interessano se le idee ci sono, ma 
tu tto  quello che la giunta ed il nuo
vo presidente sanno individuare so
no le com m issioni che dovrebbero  
essere create per fa re  un program 
ma, ed in tale attesa si amministra 
secon do ... buonsenso, dicono! 
Non c 'è neppure una dichiarazio
ne di principi, una traccia per il la
voro futuro, niente, non serve. Pas
seranno altri sei mesi prim a che 
venga fu ori un program m a; giusto 
per le vacanze estive. E  ci vorrà tu t
ta la buona volontà di qualcuno se 
si riuscirà a realizzare qualche co
sa nell'ultimo anno in cui questo 
consiglio dovrebbe restare in cari
ca, infatti si dovrebbe rieleggere 
ogni tre anni.

Questi sono solo degli appunti, 
forse  nemmeno m olto  ragionati, 
p er raccontare un p o  ' del sistema 
instaurato dal sistema per non 
governare.

A.C.

A Remanzacco, domenica 19 gen
naio, si sono aperte le celebrazioni per 
il 40° della Repubblica, con la conse
gna del Diploma d ’Onore dell’A.N.P.I. 
a quel Comune.

La cerimonia ha avuto luogo nella se
de Municipale, durante una seduta 
straordinaria del Consiglio presieduta 
dal Sindaco Redino Borghetto che, du
rante lo svolgimento dei lavori, ha 
espresso la soddisfazione per l’ambito 
riconoscimento concesso alla popola
zione e ai Volontari della Libertà del 
territorio, posto ai margini della «Zo
na Libera del Friuli Orientale».

Ha brevemente tracciato le linee della 
storia locale del periodo della lotta di 
liberazione, analizzando con equilibrio 
quei momenti difficili vissuti dai suoi 
concittadini, richiamandosi quindi con 
vigore ai valori costituzionali e repub
blicani le cui origini vanno appunto ri
cercate nei sacrifici e nelle lotte del 
43-45.

Dopo il discorso del Sindaco è inter
venuto il Presidente deil'A .N .P .l. pro

vinciale, Federico Vincenti, che ha 
esposto un’ampia panoramica della Re
sistenza in Friuli.

Infine il Presidente deil’A .N .P .l. ha 
consegnato il Diploma d ’Onore al 
Sindaco.

Successivamente i Consiglieri Comu
nali con il Sindaco, il Consigliere regio
nale Tarando, il Vice Presidente della 
Provincia Cum, il rappresentante del 
Comune di Udine Boezio, il colonnel
lo Pensa con altri ufficiali superiori, si 
sono trasferiti ad Orzano, una frazio
ne di Remanzacco, dove è stata celebra
ta una Messa in memoria dei Caduti per 
la libertà di quella zona.

Nella piazza di Orzano, quindi, si è 
svolta la seconda parte della celebrazio
ne che ha avuto inizio con la deposizio
ne di corone alla lapide che ricorda il 
sacrificio dei cittadini di quella località.

Presentato dal Sindaco, ha pronun
ziato l’orazione ufficiale Gastone An- 
drian «Roger» comandante partigiano 
nella Divisione «Garibaldi Natisone» e 
attualmente Consigliere Regionale del 
Friuli-Venezia Giulia.

Come abbiamo visto l’accusa e la di
fesa al processo contro i partigiani della 
Benecia videro le cose in modo molto 
diverso. Le azioni partigiane tendeva
no a sconfiggere il nazifascismo! - a f
fermava la difesa. Alt! « ... N e ’ può  
porsi in dubbio che in base al trattato  
di Pace (art. 16) gli imputati possano 
godere - argomentò l’accusa - di una 
causa che osta alla procedibilità dell’a
zione penale. Poiché tale norma non ha 
contenuto nè finalità di causa estinta di 
reato, in quanto stabilisce unicamente 
una causa di giustificazione della vio
lenza della legge penale quando si ve
rificano le condizioni ivi richieste, e cioè 
u n ’attività compiuta dall'agente ai f i 
ni della sconfitta del nazifascismo, che 
costituiva la causa comune a tutte le 
Potenze Alleate e non già a favore di 
una di una sola di tali Potenze, come 
invece è avvenuto nella specie...» 1) E  
la difesa ribatteva: Il fin e  del Beneški 
bataljon non può venire stabilito dalle 
opinioni personali di avversari politici 
che oggi compariscono da testimoni a 
carico e che dal settembre 1943 in poi 
con propaganda defezionista fascista  
aiutarono l ’occupatore tedesco ed il suo 
apparato militare nel territorio della Be
necia. Il Beneški bataljon f u  creato a! 
fin e  di attrarre quanto più nativi della 
Benecia nella lotta attiva armata con
tro il nazifascismo e che in tale m odo  
aumentasse lo sforzo bellico a pro fitto  
di tutti gli alleati, allo scopo di raggiun
gere quanto prima la meta comune che 
era l ’annientamento deI nazifascismo.

2) E passa quindi ad elencare le nume
rose azioni di guerra dei partigiani slo
veni contro tedeschi e fascisti. Lesi gli 
interessi dello stato italiano? E pronta 
la difesa affermava, e non si può dire 
senza logica: «Il perìcolo esisteva fin o  
da quel giorno in cui l ’Italia entrò in 
guerra dalla parte di Hitler contro gli 
Alleati. Da quel m om ento in poi era in 
giuoco non soltanto la vita dell’impe
ro fascista, ma da quel momento in poi 
esisteva bensì un reale pericolo per il 
territorio dello Stato italiano dì allora. 
Non era nessun segreto... che gli Alleati 
avevano deciso, subito dopo che l ’Ita
lia era entrata in guerra dalla parte di 
Hitler, di rivedere profondam ente tra 
l ’altro i confini orientati dell’Italia» 2)

Un’obiezione che viene rivolta a que
ste righe è quella di aver parlato trop
po dei partigiani sloveni e che cosi fa
cendo di aver visto questi con troppa 
simpatia assegnando loro, in ogni ca
so, un ruolo esagerato. Mah! Chi è sen

__________ E QUARANTANNI CI SEMBRAN POCHI?__________

18 - DULCE ET DECORUM 
EST PRO PATRIA MORI...

di Paolo  Petricig

za peccato... scagli la prima pietra.
Non si è voluto qui fare tu tta la sto

ria della lotta di liberazione nella Be
necia. Ci mancherebbe, altri l’hanno 
fatta. Si è voluto dire qui invece ricor
dare, ragionandoci sopra senza parti
colari ortodossie ed interessi quella lot
ta ed i suoi protagonisti. Si è voluto dire 
che le Valli del Natisone non sono ri
maste fuori dalle grandi vicende stori
che anche se in modo assolutamente 
imprevisto. E indicare documenti e sug
gerire letture.

Si è soprattutto  voluto toccare una 
questione specifica: che questo nostro 
territorio ancora una volta è stato og
getto di gravi contese fra due paesi vi
cini che gli automatismi patriottici tra
dizionali si sono allora inceppati. I «se» 
e i «ma» della storia contano poco. Es
sa non torna indietro. Se proprio ci te
niamo, diciamo che essa si presenta co
munque in modo diverso. Che voglia 
indurre gli uomini à sbagliare? Ma al
lora c ’è in essa un richiamo a ragiona
re sulle vocazioni di un determinato ter
ritorio - e sottolinearle, con sincerità, 
sempre e con tutti.

Il nostro «patriota» sedicenne, il 28 
aprile 1945 fa l’osovano, partecipa co
me tale perfino ad una patetica «Stra- 
fenspedition» contro gli sloveni lungo 
lo Judrio. Dopo il disarmo (si fa per di
re) è per l ’ultima volta con i «suoi» per 
trasportare armi leggere e pesanti (ec
come) da un cimitero, di notte, ad una 
casa compiacente. O forse l ’ultima vol
ta è quella dell’osteria di Nazio Passo
ni ad Azzida, dove un esuberante com
pagno di scuola colpisce con un destro 
perfetto al mento un uomo, le cui idee 
politiche gli avevano meritato il sopra
nome di «Togliatti»? Ragazzate? P a
triottismo? Violenza? Il giovane se ne 
distoglie, e non per merito proprio, 
purtroppo. Per la giovane età, per la 
scuola, o per una sottile discriminazio
ne dei «suoi». O forse solo per 
inettitudine.

V* ■

I giovani guardano al domani

Tutto ciò non deve distoglierlo dalla 
acquisire nuovi elementi di giudizio e 
di affrontare le cose da un punto di vi
sta diverso quando ascolta quanto gli 
si vien raccontando a S. Leonardo in 
una famiglia perseguitata - in fondo 
senza una vera ragione - negli anni del 
dopoguerra. Si compone così un qua
dro di violenze organizzate, quotidia
ne, assillanti: provocazioni assalti, per
cosse ed offese.

Ne porta qualcuno qualche respon
sabilità personale? A dire il vero ci fu
rono dei procedimenti penali, ma gran 
parte delle violenze fisiche, delle minac
ce e delle ingiurie restarono li. Anche 
dopo - e non solo prima- della firma del 
trattato  di pace. E sempre all’ombra, 
si intende, del Tricolore. 3)

11 10 novembre 1975 - tren t’anni do
po la fine della guerra - nel piccolo cen
tro di Osimo - Italia e Jugoslavia fir
marono una serie di accordi bilaterali. 
1 punti principali degli accordi riguar

darono la definitiva sistemazione del 
confine, la grande viabilità, la coope
razione economica e l’impegno di risol
vere i problemi delle rispettive minoran
ze, quella italiana in Jugoslavia e quel
la slovena in Italia.

Oggi si tende a prestare la massima 
atten z io n e  alla cooperazione 
economica.

L ’uomo non vive di solo pane. Ma 
nemmeno senza. Altri non intendono 
mettere fra parentesi la questione delle 
minoranze. Giusto anche questo. T ut
tavia, ricordiamoci. Sia Italia che Ju 
goslavia avevano sofferto un acuto di
sappunto per il diktat del Trattato  di 
pace del 1947. E lo dicevano. Con l’ac
cordo di Osimo sulla sistemazione del 
confine in via definitiva, quel disappun
to - espresso anche da Tito il 22 o tto 
bre 1946 a Postojna, concluse le discus
sioni sul confine 4) - veniva rimosso al
trettanto definitivamente. È questa la 
cosa più importante. Oltre che ad un 
pezzo di pane ognuno aspira anche di 
starsene tranquillo a casa propria. Ed 
ha ragione.

Chi scrive riconosce come giuste le 
decisioni del Trattato di pace del 1947 
circa il nostro confine. E ritiene che si 
possa festeggiare anche il 10 novembre, 
oltre a tutte le date che si voglia, per
chè l’accordo di Osimo contiene impe
gni che vanno in tre direzioni principali: 
a) la stabilità definitiva del confine e la 
reciproca rinuncia a qualsiasi «revan- 
chismo»; b) la constatazione che il ri
spetto reciproco delle minoranze è fa t
tore di crescita dei singoli paesi; c) la 
considerazione che la pace si costruisce 
con la conoscenza reciproca e con la 
cooperazione. Meglio ancora se con at
teggiamento critico e con gli occhi aper
ti, cosa che va consigliata sempre pri
ma di tutto a se stessi.

A San Pietro nell’atrio dell’Istituto 
magistrale c’è l ’albo d ’oro, scolpito, dei 
caduti per la Patria della seconda guer
ra mondiale (1940-1945) C ’è un verso 
di Orazio: «Dulce et decorum est prò  
patria mori». Quindi i nomi dei trenta 
ex-studenti di quella scuola. Solo cin
que di essi avevano superato i 35 anni. 
Quindici non avevano superato i 25 an
ni, 4 i vent’anni. Sette di loro erano 
morti in Russia, due nell’Africa Orien
tale Italiana, cinque in Grecia e Croa
zia. 19 di questi avevano rivestito il gra
do di tenente o capitano. Alcuni erano 
morti sulla porta di casa, altri in cam
po di concentramento. 5) E la ricerca 
potrebbe continuare sulle lapidi e i ci
miteri delle nostre vallate. Sarà stato 
davvero dolce il morire di questi pove
ri giovani? O non è forse più bello e più 
utile vivere? Per questo i giovani di oggi 
si fanno avanti. Non sono segnati nel
l’animo dalla violenza della guerra, dal
le faide e dall’odio. Hanno costruito ca
se nuove e nuove famiglie e guardano 
al domani.

Lamentano, forse, i più giovani, la 
mancanza di idee di fondo, che possa
no valere per tutti e che permettano di 
vivere con tutti e in pace con tutti.

Eppure sono presenti e vive le idee 
per le quali tanti popoli hanno lottato.

E se un solo merito c’è da dare da 
tutta la nostra classe politica di questo 
dopoguerra è quello di averci tenuto 
lontani dalla guerra.

È questo il punto principale.

1 - Sentenza di rinvio e requisitorie del p.m.
2 - Materiale per la difesa individuale
3 - F. Belci e M. Ivašič - La Slavia veneta 
nel secondo dopoguerra (1945-1954)
4 - Avv. - Bitka, kakor življenje dolga - Lu
biana 1978
5 - Lapide nell’Atrio dell’istituto magistra
le di S. Pietro al Natisone.
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Kaj so nam poviedal trije predsedniki Mario Laurencig, Izidor Predan an Michele Q u a liz z a

DESET LIET BENEŠKEGA GLEDALIŠČA
Laurencig:... kar san hodu 
po butigah pekjat trobe...

Qualizza: Beneško
je  ešprešjon naše kulture

Glih deset liet odtuod, prou za prou 
24. ženarja, se je rodilo Beneško gle
dališče. Prvi njega predsednik je biu 
štuoblanski gaspuod Mario Laurenčič. 
Gospuod al nam poveste, kuo je rata- 
lo, de sta ustanovil naše gledališče.

Je ratalo, de kadar smo miei «Dan 
em igranta» smo se kupe zbral in smo 
premišljeval: ka na mormo mi Benečani 
narest eno gledališče tle, de ne bojo ho
dil taz Tarsta san. Smo se pogovoril in 
nekateri so j al, de ja , de imamo osebe 
sposobne, take, ki bi radi igral in ta- 
kuo smo jal «Nardimo». Potle so se 
zbrali nekateri doz Hlocja, so se zbral 
tisti ki so bli atu blizu, zak njesmo mo
gli zbrat judi od usieh kraju, od usieh 
kamunu. P otada takuo so se zbral an 
začel vaje runat ob nediejah an je šla 
naprej rieč,
Dons more bit se bo zdielo čudno, pa 
med ustanovitelji so bili štirje gaspuo- 
di: vi, gaspuod Birtič, Cenčič an Zua- 
nella. Kuo je tiste, zaki in zaki so zbral 
vas za predsednika?

So me zbral, zak oni so zviedeli, de 
jest, kar san biu mlad, kar san meu pu- 
no otruok njih trideset - štierdeset san 
runu s telim otruok nekatere teatre, ne
katere otročje stvari. So viedel, de go 
par Svetim Stuoblanke se je  tuole die- 
lalo. San runu še u cierkvi Tarpljenje 
Kristušove, skrivnosti žalostne, vesele 
kar je bluo m aja miesca. Namest brat 
vangel al ki druzega smo raprežentie- 
rali z otruok skrivnosti te vesele, te ža
lostne an te častitljove.

Dons lahko pročemo, de je malokaj- 
šan tle par nas, u naših dolinah, de na 
pozna Beneškega gledališča, naše igrau- 
ce an naše igre po sloviensko. Pa na za
četku, tiste parve lieta, kuo so ga 
sprejel?

Dobro so ga sperjel, so bli usi vese
li. Parve igre so ble lahne in so ble ko
medije takorekoč, za se smejat in jud- 
je majo radi tiste, nieso filozofierali, na 
znajo filozofierat. Radi se smejejo. Ta
kuo tudi jest kar san dielu z otruok san 
runu take komedije za se smejat né za 
jokat.

Že vic kert ste jau, ste omenu tuole 
gledališče, ki je bluo par Svetim Štuo- 
blanke. Al lahko poveste kuo an kida 
ste začeu s telim dielam an od kot vam 
je paršla tala ideja?

Mi je  paršla tala ideja zak san začeu 
učit piet otroke. So radi pieli in neka
teri so bli še dobro intonierani. San za
čeu učit piesmi in potada tudi movi- 
mente - se gibat grede.

Tuole so sparjeli radi. Takuo potle 
je  paršla ideja an smo začel runat tele 
predstave. Jest sam zbrau od monsin- 
jorja Gorenščaka doz Čedada tiste stare 
teatre, ki so miei taz Gorice, od Mo
horjeve družbe. Atu san vebrau uon ne
katere reči an potada smo začel. Pa je 
bluo težkuo tekrat 1935. an 36., 37., 38. 
lieta.

Nie bluo prestora an se je muorlo 
dielat u faruže, u koridorje pa je  bluo 
malo prostora an ljudje so muorli bit 
uone an nieso mogli ne čut ne videt nič.

Še ist, sem nieki malega rečitala, pa 
se malo zmislim. Zmislim pa se, de ste 
muoru vi za use poskarbiet, od teksta 
do obliek, kostumov, od prov do pred
stave. Je ries?

Use sam muoru preskarbiet, use. Zak 
je bla reuščina an san hodu do po bu
tigah u Čedade prosit, pekjat tele tro 
be, ostajke, takuo san use kupe zbrau. 
Buj ki je bluo čudno, vič kolorju lieuš 
je bla oblieka an buj radi so bli otroc.

Pa predstave kake so ble. Al je bluo 
use po sloviensko al je bluo tut kiek po 
laško, po talijansko.

Je bluo večinoma po slovensko, ma 
tudi po taljansko, tuo an tuo. Na pred
stava pa nie bila nikdar zmiešana: al 
je bla usa u italijanščini al pa je bla usa 
u slovenščini.

Kake so ble tele štorije, tele 
raprežentacioni.

Otročje. San jih ušafu cja an san, san 
jih hodu gledat h telim starim gaspuo- 
dom, ki so miei bukva od Mohorjeve 
družbe. Pa kar je bluo'ki preteškuo san 
jih prenoviu, san jih naredu za dom a
če reči. An san deu karatere osebe za 
otruokam , za karaterjam  od otroka. 
Tele tle je pru de bo dielu za učitelja, 
tele tle pa de bo dielu za norca. Sam 
m uoru predielat tudi besedilo za

otruok, ki sam jih meu, ki so bli 
sposobni.
An ki dost cajta je šlo tuole napri?

Dokjer so bli otroc, sada na morem 
vič telega dielat. Šluo je še po uojski do 
60 lieta.

Še no rieč bi vas na koncu rada upra- 
šala, de poveste no miseu, no željo al 
pa en nasvet, konsiljo za tiste, ki dons 
šele dielajo za naše gledališče. Kaj bi 
jim vj parporočiu?

Naj so ustanovitni, naj dielajo kar 
naprej. Naj se pokregajo, ma de kar se 
pokregajo naj popijo an kozarec dobre
ga vina an potada naj se pobuojšajo. 
Zak se nimar krega, vien an ist ki san 
dielu z otruok, « ... ma ist na bon tuo- 
lega, ma ist nečejen tuolega...». Smo 
se pokregal pa kar je  šlo naprej je bluo 
dobro. Takuo an teli tle ki sada diela
jo gledališče naj so ustanovitni, naj gre
do kar naprej s kuražo.

Predan: 
Gledališče 

je  zelo pomembna stvar
za vsak

Prvi predsednik našega Beneškega 
gledališča je  biu gospuod Mario Lau
rencig - pravi Izidor Predan- Doric, ki 
je biu nekaj časa predsednig B.G.. Na 
smiemo pozabit, da duša da je nastalo 
to  beneško gledališče sta bila u parvi 
vrsti nepozabljivi gospod Markič in Al
do Clodig. Vsi skupaj smo ga potem 
ustanovili in smo sodelovali, neglede na 
politično opredelitev posameznikov. 
M oram reč, da smo dobili dobre ljudi, 
dobre mladince, ki so nas podprli in so 
zvesto delovali in sodelovali pri tem gle
dališču. Smo imeli določene uspehe, da 
smo se samo uprizorili naše domače ko
medije, drame, diela in takuo naprej za 
Dan emigranta, am pak smo šli tudi 
med naše brate v Gorico, v Trst, celo 
med emigrante v Belgijo in med naše 
koroške brate v Avstrijo.

Gledališče je zelo pomembna stvar za 
usak narod. Jest sem nekje brau, d a je  
Mao Tse Tung zapisal, d a je  bilo za nje
govo arm ado, za ardečo arm ado, zelo 
važno gledališče, ker so judje šli in upri
zorili na trgu, na vasi, v mestu, koder 
je  hodila arm ada razne prireditve, gle
dališke prireditve in so jih  ljudje razu
meli. Če jim bi dajali tisk, če bi jim da
jali Stampano besiedo jo  ne bi zastopi- 
li, zato ker ljudje niso znali brat. Z gle
dališča, iz teatra, kadar so govorili ljud
je in so jim  pokazali življenje, kakšno 
je in za kaj se borijo, za kaj se tučejo 
so zastopili, so razumeli in to je bilo ze
lo važno. Jest sem primerjal večkrat nas 
beneške Slovence s temi besedami Mao

so znali brati niso imeli šol ampak ka
dar so Slišali iz odra in gledališča u tea
tru so nas zastopili in so ploskali na ro
ke ker smo jim najprej, še bolj kot ča
sopis, še bolj kot gjornal najbolj lah
ko prišli do srca.

Mi moramo potencirati gledališče, 
mi moramo tudi iskati nove kadre, no
ve ljudi, ki bodo ustvarili, predvsem 
domače dela takšne teatralne dela, ki 
bojo segle do sarca našemu človeku, 
našim ljudem mladim in starim.

■ ■ ,  i

Takuo, ki je jau Laurencig, Beneško 
gledališče muora iti napri. In Beneško 
gledališče je šlo napri. Zat za njim je 
biu predsednik Izidor Predan. An Be
neško gledališče donas: predsednik Mi
chele Qualizza. Michele zaki teatro? za
ki gledališče?

Mislem, de gledališče, muora dat pu- 
no naši kulturi an miet puno od nje, 
zak takuo ki ga mi dielamo mislem, de 
parbliža k njemu naše judi.

Za judi dieš. Za naše judi al samuo 
skupino, ki diela. Kera je parva ideja 
Beneškega gledališča.

Mi dielamo narbuj za judi, teatro 
brez publika, brez špetatorju niema po- 
miena. Mislem, de tudi je na velika šo- 
dišfacjon, na velika rieč, za tiste, ki ga 
dielajo.

Po navad kar se misle, kar se guori 
od gledališče se misle na smieh, na le
pe reči, na veseje. Zaki Beneško gleda
lišče nie samuo tuole?

Beneško gledališče na more bit sa
muo smieh, zaki če mislemo, de je 
ešprešjon naše kulture an de prave od 
naših problemu, mislem de se nie dost 
za smejat.

Kera je pot za napri? Al je še mla
dih za Beneško gledališče?

Za naprej, za iti napri mislim, de 
korjo glih te mladi. Ist mislim, de tiste 
dielo, ki smo ga dielal do sada mi mo
re bit dobro, more iti pru an za te mla
de, de morejo iti napri kuk smo šli do 
sada. Tisti mladi, ki pridejo al pa, ki
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Igrauci igre «Emigrant», ki je  bila m ed narbuj parljubljenih od ju d i

nas poslušajo, ki čejo na kako manie
ro se parbližat h nam, mislim de more 
bit pru an dobro za use takuo, ki smo 
šli midruz do sada.
Problemi. Usi imamo probleme. Keri 
so tisti od gledališča?

Tu deset liet, ki diela gledališče mi
slim de niesmo dopunli, niesmo rišol 
vii obednega problema velikega. Mi
slim, de gledališče je glih ku deb se ro
dilo donas. Samuo bi jau, de no malo 
je  zrasla ešperienca naših atorju, usieh 
tistih ki dielajo na kako maniero za te
le špetakole.

Pa ekonomski problemi al so al ne?
Ekonomski problemi so veliki an ni

mar buj velik, za use reči, za koštume, 
za runat prove, za se zganit, za iti na 
mest so nimar špeže. Za tele špeže se 
niema kontributu.
Pa kar se tiče prestoru, teatru, sobe za 
skladat reči an takuo napri, ka nam
povieš?

Teli problemi so narbuj velie: bi jau, 
de teli problemi so «tecnici» an tle nie
smo nič opravli, niemamo obedne sa
le, kier daržat naše blaguo, niemamo 
atrecature an za usak špetakol muor- 
mo prašat na posuojbo an za sale ima
mo probleme. Bi jau, de za sale tele 
zadnje lieta se ušafa kiek buj, kajšan 
prestor kier se more runat naše prove, 
naše diela.

Teli so problemi «tecnici» an vide- 
mo de jih je veliko. Pa nieso samuo taki 
problemi, idee dost krat pomagajo re
šit tudi tele probleme. Idee so al 
manjkajo?

Ideje mislim, de na manjkajo. Če po- 
mislemo na venč part naših diel, ki smo 
napravli an rečital so bli napisani usi od 
naših judi, naših škritorju. Takuo bi 
teu reč, de bi paršlo magar le vič telih 
diel napisanih, naretih od naših ljudi. 
Mi čakamo glih tuole, de pridejo na
pri an de nam jih pokažejo. An nove, 
ki nieso mai pisal de imajo vojo napi
sat kiek de se more potle narest an špe- 
takolo bi radi sparjel. Mislem, de idee 
so.

Za temu, ki nie u Beneškim gledali
šču an ima vojo prit notar, ka mu mo
reš ree. Zaki naj pride?

Tek ima pašjon an dobro vojo an do
bre ideje naj pride. Ist san siguran, de 
ušafa velik sodišfacjon, dielat z nam. 
Narbuj velik sodišfacion pa je kar jud
je, ki ga poslušajo an videjo njega die
lo nareto, se komplimentajo na kako 
maniero. Tele reči, bi jau za kar je so
dišfacion artistica, potle pa še tuole uša- 
famo se u liepi kom panji an se 
divertmo.

Ta parva, ta zadnja... 
an za napri?

Začel sm o lieta 1976 na D nevu  
em igranta z  igro «Beneška ojcet», 
napisu jo  j e  biu Izidor Predan - 
Dorič.

Jud je  so  nas takuo  lepuo sparjel, 
de niesm o m ogli na iti napri àn ta
kuo , na dnevu emigranta lieta 1977 
sm o se spet parkazal na odru z  igro 
«Emigrant». D ost suzi sm o storli 
obrisat našim  judem  s telim dram om  
Doriča? Vič ku  kajšan je  vidu v teli 
igri, kar se j e  bluo resnično zgodilo  
našim  ju d e m . «Em igrant» j e  tudi ti
sta  igra, k i sm o  jo  vič krat predsta
vili ju d e m  dom a an p o  svietu, v Bel
giji, v A vstriji, v Tarste, v Gorici, na 
Liesah.

L ieta  1978 sm o napravli kom ed i
jo  «Žganjari». Tudi tolo j e  biu na
p isu  Dorič. Telo lieto j e  Beneško gle
dališče napravu no igro an za 8. m a
rec, dan žena. Za tole parložnost je  
Bruna D orbolò  Strazzolini napisala 
kom edijo  «Tonina Drejova». Za vse 
diela, k i sm o  bli napravli do  telega 
lieta, j e  biu regist Adrijan  R ustja  taz 
Tarsta. Tele krat regist j e  an Benečan, 
A ld o  Clodig, k i j e  zaries dobro peju  
napri dielo.

Na dnevu em igranta 1979 sm o  
predstavili sm iešno kom ed ijo  D ori
ča «Modar hlapac».

Z a 8. marec telega lieta le Bruna  
D orbolò  j e  napisala igro «Ne vič sa
ma doma  v Gorenjim klancu».

N a dnevu emigranta lieta 1980 sm o  
predstavili igro «Kaplan Martin Če- 
darmac», napisu jo  j e  Dorič. K ot 
« traccia» za  tole dielo j e  bla knjiga, 
k i  im a le tisti naslov, o d  Franceta  
Bevka.

A ldo  Clodig pa  j e  napisu igro «Ne- 
dieja pod  lobjo», k i sm o jo  predsta
vili na Liesah na 8. marec.

Dan emigranta 1981. Tele krat 
sm o praval novo  p o t. N ieko  sorto  
«musical», b i ja u  kajšan. Luciano  
Chiabudini, A drijan  Rustja , A ld o  
Clodig an še kajšan blizu so napisa! 
«Liepa naša domovina». Za napravt 
telo raprežentacjon j e  bluo na odru  
vič k u  60 ljudi!

Bruna D orbolò j e  tenčas pisala  
«San zaparla dne vrata, pa druge od
prem», ki sm o raprežental na 8. m a
rec tistega lieta.

Za dan emigranta 1982 j e  Lucia
no  C h ia b u d in i n a p isu  «Sam e  
pravce».

Za 8. marec j e  pa  poskarbiela M a
rina Cernetig s  kom edijo  «Oh judje, 
pujta tle». M arina j e  m iela tisto  lie
to  sam uo 22 liet. Mislem, de je  te nar

bu j mlada  «komediografa» ne samuo  
v Benečiji... Škoda, de p o tlè  nie nič  
vič napisala.

V jesen  telega lieta Beneško gleda
lišče organiza sem inar za gledališke 
ustvarjalnosti (attività teatrali), ko t  
dielo  «di base» se prepiše p o  našim  
«Hlapec Jernej in njegova pravica» 
Ivana Cankarja. A n  telo dielo sm o  
predstavili na dnevu emigranta lieta 
1983. Judem  nie bluo masa u šeč , ker  
je  bluo, pravijo , pretežkuo . M a s te
lo igro j e  Beneško gledališče naredu  
an velik korak napri. P okazu  je , de 
igrauci iz naših dolin če ko r  znajo  
parpravt an take diela, k i p o  navadi 
runajo profesionisti.

8. marec 1983. Za tole parložnost 
so  L idia  Zabrieszach an M aria Pri- 
m osig iz H locja  napisale kom edijo  
«Včera, donas, jutre». Jud je  so  se 
pu n o  sm ejal za telo lepo igro, vič ku  
kajšna žena pa j e  ja la  « Vse resnica». 
Lidia an M aria so ble napisale ži- 
vlienje naših čeč, kar so hodile die
lat k o t d ik le  p o  cieli Italiji.

N a  dan emigranta lieta 1984 Bene
ško  gledališče igra na «p la y  black»  
Preklete grabje, napisu j o  j e  Lucia
no Chiabudini s  po m o čjo  A drijana  
Rustja . Vse besedilo je  registrano na 
traku. Igrauci se sam uo gibjejo, a n 
če misleta de tuole je  lahko ... popra- 
vajta. D runa D orbolò napiše «Bene
čija 84» za  8. marec. Ka rata, kar na 
družina se varne iz tu jine an gre ž i
vet blizu žlahte, k i j e  ostala dom a.

D orič napiše «Prepoved» an B ene
ško  gledališče ga predstavi na dnevu  
emigranta 1985. V  teli igri D orič na
piše kar se je  gajalo  v cajtu  fašizm a , 
kar so prepoviedal tudi m olitev p o  
sloviensko.

Za 8. marec A ld o  Clodig napiše 
«Vič ti na poviem». Beneška «love- 
story»  j e  ja u  kajšan a n zaries j e  bluo  
takuo, na liepa ljubezenska zgodba.

18 igri v deset liet diela nie malo. 
Niesam  naštiela vse škeče (Sardelon; 
M anih, prior in cesar; Pagela; an še 
an še), škeče, k i j e  napisu Luciano  
Chiabudini on k i Beneško gledališče 
je  posneu na trak za R adio Tarsi A  
(Beneški kabaret, K ostanjova vahta, 
Ponediščak  v Čedade an še an še ..) 
V  telih lietih sm o, kar sm o  mogli, šli 
tud i okuole: m ed  naše em igrante v 
Belgijo, m ed  Slovence na K oroško, 
v Tarst, v Gorico, p a  tud i p o  naših 
vaseh, k jer j e  bluo mogoče. A n  za 
napri? Seda vam  napravjam o no le
po  sorprežo, vam na m orem  reč, ki... 
pa kar pride na dan...

M a za iti napri, B eneško gledali
šče im a po triebo  vsieh vas, vaju, k i 
sta  nas nim ar lepuo sparjel, k i sta  
nam  p ju sk a l na ruoke vsaki krat, k i 
sm o vam kiek i napravli, vaju, k i lie- 
tos nas uprašata za k i niesm o napra
vli nič za  dan emigranta, vaju, k i sta  
zastopil, de naša ku ltura  puode  na
pri tud i s pom očjo  gledališča, «naše
ga» Beneškega gledališča.
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Spremeni eno s
Včasih se zgodi, da besedi sprem e

niš eno sam o črko in že dobiš novo 
besedo.

P oskusi z besedam i, ki sm o ti jih  
izbrali:
1 - N avadno  je  v štali ali na paši, če 
sprem eniš začetek, raste in je  zelena.
2 - Vsi jo  im am o, kdo bolj svetlo, 
kdo  bolj tem no, kdo bolj trd o  kot 
drugi, vseh nas pokriva; spremeni za
četek, pa je  na vrtu  ali dom a v vazi, 
pa tud i za ro jstn i dan jo  boš mogoče 
dobil.
3 - Pelje nas od vasi do vasi, spremeni 
sredino, pa dobiš prste na eni roki.
4 - Lepe obleke se delajo  iz njega, če 
sprem eniš začetek, dobiš nekaj, kar 
je  boljše in kar m anjka neum nim .
5 - Dve im am o in z njimi delam o, ne
kaj sprem eni, pa teče po dolini.
6 - Spet dve im am o, da nas peljejo , 
kam or je  treba, nekaj sprem eni, pa 
ti pom aga prav  zapeti in gosti.
7 - Po leti je  sitna ko t le kaj, nekaj 
sprem eni, pa dobiš prav navadno 
ime.
8 - Pozim i jo  im aš na glavi, ne kaj 
sprem eni in pazi, da poleti ne stopiš 
nan jo , saj te lahko  piči.
9 - Č evljar z n jo  šiva, nekaj sprem e
ni in že im aš občino v Benečiji, iz ka
tere je  dom a glavna urednica Nove
ga M ata ju rja .
10 - Tem na je  in pozim i daljša  kot 
poleti, spremeni sredino in nimaš kaj 
p rijeti.

Z daj pa zapiši vse besede, ki si jih  
dobil, ko si spremenil eno črko: če te 
črke lepo po  vrsti prebereš, dobiš ime 
najm lajše pevske skupine iz Benečije.
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SCHEDA STORICA

8 - E Giulio disse: 
qui faremo un foro

A Cividale nel 1963 si scavava in 
cen tro , sull’angolo di Largo Boia- 
ni con la cosidetta piazza R istori, 
per rinforzare le fondam enta di una 
casa.

A d un  m etro e 60 centim etri di 
p ro fond ità  gli operai scoprirono il 
selciato  di una strada.

E ra  una strada  rom ana, fa tta  di 
sassi, ghiaia e sabbia, dello spesso
re di cinquanta  centim entri.

Lì so tto , nel terreno , stava una 
grossa p ietra con la parte superio
re lisciata e su cui erano incise chia
ram ente due linee incrociate ad an
golo retto.

Gli esperti  capirono che quella

p ietra  era servita ad indicare le di
rezioni perpendicolari  delle vie ur
bane  («urbes» =  città: dunque vie 
c itta d in e )  che si d o v ev an o  
costruire.

Nella lingua dei Rom ani,  cioè la 
lingua latina, p ietra  si diceva 
«lapis».

Questa corrispondeva ai picchetti 
che oggi usano i costru ttori.

Q uesto « lapis» di cui parliam o è 
considerato il più antico , il prim o, 
di Forum Iulii, cioè della città  che 
fu chiam ata Foro di Giulio,  co
stru ita  a tto rno  a ll’insediamento 
gallico  (Piazza S. Francesco) e quel
lo celtico  (verso il Borgo Brossana). 
Oggi la c ittà  si chiam a Cividale.

Non è difficile sapere come an 
darono  le cose. Ce lo dice la Sto
ria. Storia  vuol dire: racconto dei 
fa tti veramente accaduti.  Vuol di
re che i fa tti  sono stati scritti  e che 
oggi possiam o leggerli. Ma per es
sere più sicuri dei fa tti ,  occorre 
sempre leggere più documenti,  cioè 
cose scritte.  T utti sono d ’accordo 
con questo: è stato  il generale ro 
m ano Caio Giulio Cesare  a fonda
re, cioè ad ordinare  di costruire la 
città. Anzi, due  città, con lo stesso 
nom e, una ai piedi delle m ontagne 
ad  oriente di Apuileia,  l’a ltra  nell 
terra dei Carni. Dunque: Forum lu- 
lii e... Forum Iulii! Una divenne poi 
Cividale;  l’altra  in C arn ia  Zuglìo.

Le m ontagne, le A lp i,  ad orien
te si chiam arono poi Giulie. 1 ter-

SEZIONE UES DEL TICINO

SVET MIKLAVŽ E ARRIVATO 
ANCHE IN SVIZZERA

Gruppo di nostri bambini col San Nicolao

Domenica 15 dicembre, la sezione Ti
cino dell’Unione emigranti sloveni del 
Friuli-Venezia Giulia ha tenuto a Pa- 
lazzino vicino a Lugano, il tradiziona
le incontro prenatalizio con San Nico
lao - Svet Miklavž. La simpatica festic
ciola, sempre molto sentita dalle nostre 
famiglie, è pienamente riuscita. Inizia
ta alle 15.00 con un breve saluto da par
te del presidente Pio Cencigh, prende
vano la parola la signora Lea ed il vice- 
presidente della sezione Dušan Pertot 
per la lettura in sloveno e relativa tra
duzione in italiano di uno scritto del 
dott. Pavle Merkù conferenziere di una 
serata culturale e nostro ospite duran
te la festa del San Nicolao dello scorso 
anno. Passato quindi il microfono a Iri
na e David Simoneta, questi si esibiva
no nelle due lingue (sloveno-italiano)

prima con la recita di due poesie e quin
di interpretando quattro pezzi interna
zionali accompagnandosi con flauto e 
chitarra. La tombola, prima per i bam
bini e quindi per tutti, teneva col fiato 
sospeso i partecipanti. Quindi l’arrivo 
del barbuto Svet Miklavž che distribui
va doni a tutti i bambini presenti in sa
la. La recita di poesie o innocenti canti 
in onore del simpatico vecchietto vestito 
di rosso da parte di alcuni bambini, se
guiti dal brindisi a base di spumante e 
panettone offerti a tutti i presenti dal
la sezione concludevano, con scambi di 
auguri per le prossime festività, l’inten
so pomeriggio. Le pause venivano 
riempite da musica di circostanza slo
vena messa insieme dal nostro vice- 
presidente.

Pio Cencigh

ritori rom ani di Aquileia  si chiam a
rono  poi Friuli. In questa parola si 
distinguono ancora le parole Fo
rum Iulii.

Gli studiosi hanno  seguito anno 
per anno  i viaggi e le battaglie del 
generale rom ano. H anno concluso 
che Forum Iulii, cioè Cividale,  ven
ne fon da ta  nell’anno 50 prim a di 
C risto, nella seconda m età del m e
se di m arzo.

MP

Omaggio canoro a S. Nicolao da parte di Marzia e Ivan Zufferli

LJUBLJANA

Srečanje med studenti 
iz slovenskega zamejstva

17. decembra je bil za slovenske študen
te iz zamejstva v Ljubljani sestanek. 
Študenti, ki živijo in se učijo v Ljubl
jani in me dve v Novi Gorici, smo se 
zbrali, da bi se pogovorili za rešitev na
ših težav. Nas ni bilo dosti in tako po 
uvodu smo imeli dosti časa za se pogo
varjati med seboj. Sestanek se je začel 
s karakterizacijo slovenskega značaja.

Mi Slovenci smo bili dolgo časa pod 
drugimi narodi. Zdaj, ki nismo vsi sku
paj, am pak smo sosedi in obmejniki je 
treba, da sodelujemo za podreti tisto 
mejo, ki nas loči. Moramo narditi ta 
ko, da se pomagamo med seboj, da bi 
se ne, tako malo ki nas je, še zgubili.

Žal, da vsi se ne strinjajo s tem in če
tudi časi so se spremenili, je mnogo na
sprotnih sil, ki so nam sovražne.

Mislim, da posebno mi, ki smo mla
di študenti, nosilci tudi novih vzorcev 
in ideji, se moramo prizadevati za pri
dobitev naših pravic. V Beneški Slove
niji, četudi je dosti društev, ki deluje
jo , da bi se obarovale naše navade, naš 
jezik in bogastvo naše kulture tudi za

druge generacije, nimamo najvažnejše 
ustanove, ki bi bila šola. Se borimo za 
to in upamo, da jo  bomo tudi odprli. 
Bi bil že velik korak naprej za nas. Do
bile sva veliko pomoč v Sloveniji. Iz 
raznih šol in zavodov, vsi, od ravnatel
jev, profesorjev, učiteljev do študentev 
poskušajo dati uso pomoč in podporo, 
da bi se mogle lepo pripraviti za naše 
prihodnje delo za prvo slovensko Šolo, 
ki bo v Benečiji.

To sva potrdili v Ljubljani.
Drugi so povedali kakšne težave ima

jo  v svojih narodih in manjšinah, tudi 
kakšno je njihovo življene v Ljubljani.

Študenti prihajajo iz raznih dežel: 
Argentine, Kanade, Italije (in sicer iz 
Goriškega, Tržaškega in Beneškega). 
Prav za to imajo drugačne in različne 
probleme, kot bi jih imeli v svojih do
movinah: vsakdanje življenje, študiran- 
je in srečanje med seboj v prostem času.

Na koncu srečanja smo se poslovili 
z željo, da bi se malo še dobili vsi 
skupaj.

Antonella Croma/,
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I RISULTATI
Valnatisone-Cividalese 2-1 
Audace-Basiliano 0-0 
Variano-Savognese 3-1 
Pulfero-Savorgnanese 6-2

Prossimo turno 
Julia-Valnatisone 
T orreanese-Audace 
Savognese-Natisone 
Nimis-Pulfero

GIOVANILI
Valnatisone-Passons 1-1 (Under) 
Valnatisone-Linea Zeta (rinv. i.c.)

Prossimo turno
Lavarianese-Valnatisone (Under) 
Olimpia-Valnatisone (Giovanissimi)

LE CLASSIFICHE
1a Categoria - Girone A 
Spilimbergo, Buiese, Tavagnàfelet, Ci- 
vidalese 22, Flumignano, Tamai 20, 
Valnatisone 19, Bressa 18, Olimpia, Ju 
lia, Tolmezzo 17, Percoto, Azzanese 
15, Sandanielese 14, Chiona, Maiane- 
se 13.

2 a Categoria - Girone C 
Torreanese 24, Dolegnano, Stella Az
zurra 22, Serenissima, Lauzacco, San- 
giorgina 21, Variano 20, Corno 18, Ga- 
glianese, Natisone, Basiliano 17, Poz- 
zuolo 16, Audace, Azzurra 15, Reane- 
se 13, Savognese 9.

3 Categoria-Girone F
Linea Zeta, Ziracco 29, Paviese 26, Au
rora 23, Buttrio, Brazzanese 19, Man- 
zano 18, Pulfero 17, Nimis 16, Fulgor 
13, Togliano 12, S. G ottardo, Savor- 
gnanese 10, Faedese, Campeglio 6.

Under 18
Passons 25, Percoto 22, Valnatisone, 
Rizzi, Chiavris, Serenissima 17, San- 
giorgina 15, Corno 13, Lavarianese 11, 
Nuova Udine 9, Pozzuolo 8, Aurora 6, 
Azzurra 5.

TUTTOSPORT 
VSE O ŠPORTU

Il derby stravinto 
dalla Valnatisone

Valnatisone-Cividalese 2-1 (0-0)

Valnatisone: Venica, Costaperaria, Sfi 
ligoi, Chiacig, Zogani, Zilli, Urli, Stac 
co, Secli, Vosca, Specogna (Simonelig) 
A disposizione: Corredig Andrea, Pi 
natto Cesare, Orgnacco, All. Sturam & 
Manzini.

Cividalese: Rizzotti, Cargnello, Dorli 
guzzo, Teccolo, Zuanella, Cernoia.

Guardino (Di Benedetto), Peressoni 
Miani (Buccino), Stulin, Faleschini. A 
disposizione Castagnaviz, all. Burelli.

Arbitro: Zorzetto di Cordenons. 
Marcatori: al 65’ Chiacig, all’81 Vosca, 
all’83 Faleschini.

S. Pietro ai Natisone 2 febbraio - La
Valnatisone sorniona lascia nel prime 
tempo l ’iniziativa ai cividalesi colpen
do in contropiede e, con Specogna e

--

Una mano al portafoglio per assistere alla gara assieme, seppure di opposte fa 
zioni, anche questo è derby!

Chiacig, fallisce di un soffio due palle 
gol che valgono tanto oro. Nella ripre
sa l’azione degli azzurri di Angelo Spe
cogna si fa più incisiva e determinata, 
approdando alla tanto sospirata rete 
con una rete capolavoro di Flavio Chia
cig che si fa perdonare l’errore del pri
mo tempo. Quindi una bella parata di 
Rizzotti su colpo di testa ravvicinato di 
Secli, e poi l’azione del raddoppio ese
guita ad opera d ’arte dall’asse Chiacig- 
Vosca e conclusa da «Platini», scusate 
Lauro, con un rasoterra che supera Riz
zotti in disperata uscita. E la Cividale
se? quella vista oggi è l’ombra di quel
la che affrontò all’andata la Valnatiso
ne! Miani impegnato nel ruolo di me
diano (la sua collaborazione naturale è 
quella di mezzapunta), sostituito a cin
que minuti dal termine da un difenso
re: Buccino, le punte Guardino e Fale
schini impegnati più a giochi funanbo- 
lici che a conclusioni a rete. Per finire 
con una difesa che lascia ampi varchi 
agli avversari, che in queste situazioni 
vanno a nozze. La rete di Faleschini è 
servita a rendere meno pesante la scon
fitta, anche se il risultato finale non è 
stato messo mai in discussione.

Per una formazione, partita con l’o 
biettivo della promozione, è veramen
te poco. Nel corso dell’attuale campio
nato abbiamo visto all’opera diverse

formazioni molto più organizzate ed ef- 
ficenti dei ducali. La Valnatisone con 
i due punti ottenuti oggi si porta in zo
na tranquilla guardando senza illusio
ni il proseguio del campionato che do
vrebbe portare il traguardo prefisso del
la salvezza senza patemi d ’animo. Lo 
sponsor della Valnatisone «Carnimar- 
ket», Silvio Boel può essere contento 
del comportamento della formazione 
sanpietrina. Una nota di merito oltre 
che a tutta la formazione azzurra la me
rita il pubblico che ha assistito all’in
contro nonostante le non certo favore
voli condizioni atmosferiche, ed un au
gurio di pronta ripresa alla formazio
ne ospite.

Discreta, infine, la direzione del sig. 
Zorzetto di Cordenons, che ha cancel
lato alcune direzioni infelici di alcuni 
suoi colleghi nelle Valli.

Flavio Chiacig autore della prima rete

Pulfero... 6-2
Con il risultato tennistico che pote

va assumere più grosse proporzioni la 
squadra di Birtig infligge una severa le
zione al Savorgnano. Un rigore sbaglia
to  e due legni colpiti sono la dimostra
zione che in campo sono stati solo gli 
arancioni i protagonisti. Domenica 
prossim a im pegnativa trasferta  a 
Nimis.

A l Pulfero la vittoria 
della gara di Campeglio

L’arbitro, come avevamo intuito dal
la telefonata, è stato colpito dal terzi
no del Campeglio che ha avuto una rea
zione improvvisa dopo l’espulsione. 
Anche gli sportivissimi dirigenti del 
Campeglio sono rimasti sorpresi.

Così al Pulfero che in quel momen
to vinceva la gara è stata assegnata la 
vittoria per 2-0, l’autore del misfatto 
condannato a  restare al di fuori dei ter
reni di gioco per alcuni anni.

Il Passon «trema» radazzando 
il risultato a cinque minuti 

dalla fine
Incontro di cartello fra la Capolista 

Passons e la Valnatisone guidata da Ne
reo Vida. La gara ricca di bel gioco ha 
visto la formazione di casa passare in 
vantaggio con una rete di Cristiano 
Barbiani. Carlo Liberale segnava la se
conda rete (che veniva annullata dal
l’arbitro inspiegabilmente), il direttore

Specogna Andrea - Under IH

di gara ha dato una mano ai propri 
compaesani. Colpito duro ha dovuto 
abbandonare il terreno di gioco W al
ter Petricig, il portiere ospite è stato an
cora protagonista con due interventi 
che hanno salvato il risultato.

A cinque minuti dal termine l’inspe-

Gianfranco Stulin • Audace

rato pareggio dei canarini ottenuto su 
azione susseguente a calcio d ’angolo. 
Con questo risultato la formazione az
zurra ha fermato la capolista del tor
neo costringendola al pareggio dopo 
che una settimana fa aveva fermato in 
trasferta l’altra grande, il Percoto. Do
menica attende i ragazzi di capitan 
Claudio Scaravetto l’impegnativa tra
sferta di Lavariano, sapranno conti
nuare con un altro risultato positivo?

Audace: 
un pari che va stretto

Meritava maggior fortuna l’Audace 
nell’incontro casalingo con il Basiliano, 
ma gli ospiti sono riusciti a strappare 
un punto con i denti. Per la formazio
ne allenata da Valter Beuzer una tra
sferta proibitiva sul terreno della capo
lista Torreanese che domenica cerche
rà di riprendersi dopo la batosta subi
ta a Lauzacco. Un compito difficile per 
gli azzurri, ma la speranza è l’ultima a 
morire.

Savognese beffata
È stata una beffa sacrosanta quella 

che ha dovuto digerire amaramente la 
Savognese contro il Variano. E qui tor
nano prepotentemente di scena... le 
giacchette nere! Appena iniziata la ga
ra veniva espulso Zanutto e così la for
mazione del presidente Bruno Qualiz- 
za era costretta a giocare in dieci; ma 
l’opera del sig. Padoan non era conclu
sa, concedendo un rigore ai padroni di 
casa a seguito di una azione viziata da 
una evidenziatissima posizione di fuo

rigioco e solo grazie all’intervento di ca
pitan Podorieszach, per calmare gli ani
mi, la gara è continuata regolarmente. 
Visti i precedenti arbitraggi subiti dal
le due formazioni viene esplicita la do
m anda di come mai il designatore ar
bitri non abbia scelto per dirigere la ga
ra, un uomo capace ed esperto. Anche 
questa è passata e domenica prossima 
a Savogna sarà di scena il Natisone di 
S. Giovanni che recentemente ha cam
biato guida tecnica in seguito alle dimis
sion i d e ll’a llen a to re  A lessandro  
Beltrame.

A proposito di tecnici alla Savogne
se è approdato Luigi Venuti.

Perchè è stata rinviata 
Valnatisone-Linea Zeta

Abbiamo assistito esterefatti, senza 
intervenire personalmente alle contesta
zioni fatte dal sig. Luciano Nicolettis, 
dirigente della Linea Zeta categoria 
Giovanissimi.

Regola 1 - Il terreno di gioco - Para
grafo 5

Impraticabilità del terreno di gioco.
Il giudizio sulla impraticabilità del 

terreno di gioco, per intemperie o altre

Terlicher Federico Under IH - 
Valnatisone

cause di forza maggiore (pioggia, fred
do intenso, vento, terreno con pozzan
ghere o fangoso) è di esclusa competen
za dell’arbitro designato a dirigere la 
gara.

La contestazione deve essere fatta, 
alla presenza dei soli capitani, all’ora 
del giudizio della gara.

Ecc.

Quindi stavolta regolamento alla ma
no, visto che il terreno del comunale era 
più somigliante ad una risaia che a un 
terreno di gioco, il comportamento del 
giovane arbitro è da biasimare e non da 
condannare. Spesso non ci si rende con
to che prima di tutto il calcio per i bam
bini di dodici anni è un gioco e quindi 
come tale deve svolgersi garantendo 
l’incolumità fisica sia a loro che al di
rettore di gara. In ogni caso gli appun
ti vanno indirizzati alle competenti au
torità del Comitato Provinciale, che do
po una settimana di ghiaccio, neve, 
pioggia torrenziale non hanno preso la 
saggia decisione di rinviare di autorità 
tutti gli incontri delle squadre giovani
li. Eppure le previsioni del tempo e gli 
articoli dei giornali mettevano in chia
ra evidenza l’emergenza di certe situa
zioni a causa del maltempo, nel pros
simo comunicato siamo curiosi di ve
dere quante gare sono state rinviate.

In merito alla segnatura del campo 
le righe erano ben visibili, da una por
ta all’altra!

Denotate queste situazioni, pensiamo 
che sarà utile in futuro fare conoscere 
le principali regole del calcio ai nostri 
lettori!

Paolo Caffi

Ciclocross a S. Pietro

i frk s! '? Jr&  1 J tM
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Si svolgerà a S. Pietro al Natisone la 
tradizionale gara di Ciclocross per il 
gran'premio Moretti. La manifestazio
ne organizzata dall’U .C. Cividalesi e 
valida per il campionato triveneto ve
drà alla partenza i migliori dilettanti

crossisti delle tre Venezie. Per il trac
ciato ed essendo l’ultima gara del tro 
feo si prevede una corsa ricca di spet
tacolarità e siamo certi che il pubblico 
sanpietrino incoraggerà lungo il percor
so i protagonisti.

Novi M atajur
odgovorni urednik:

Iole Namor

Fotokompozicija: 
Fotocom posizione Moderna - Čedad
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Puoje-Sčigla
Marino an Chiara sta jala ja

M arino Blasutig iz Puoja an Chiara 
Saccù iz Ščigle sta jala ja . Poročila sta 
se v Lažeh v saboto 25. ženarja.

Marino je puno poznan po naših do
linah an tudi uone, ker gode na kitaro 
an na druge strumente. Po dolinah je 
poznan posebno ker je vičkrat godu an 
pieu na Senjam beneške piesmi na Lie- 
sah. Partecipu’ je tudi na Dan emigran
ta an na druge naše prireditve. Njega 
piesmi so zaries puno lepe an vičkrat 
kar se je v družbi se jih zapieje.

M arinu an Chiari, ki bota živiela v 
Rualisu blizu Čedada želmo no srečno 
skupno živlienje.

Mantova/Ošnje 
Rocco: «Tala je moja sestrica!»

Taz M antove nam  je paršla tela lie- 
pa fo tografija . N a nji sta Rocco, 5 
liet an njega sestrica Vera, 1 lieto. De 
sta dva lepa otročiča na kor pravt, saj 
se vidi od fo tografije . P ošju  nam  jo  
je  njih  ta ta  Gianni Osgnach iz Ošnje- 
ga, ki ga vsi lepuo poznam o, ker je 
v društvu beneških um etnikov an vič 
k ra t razstavlja njega diela po  naših 
do linah, posebno v Beneški galeriji 
v Špietre. Roccu an Veri želmo no le
po živlienje an , ku n jih  ta ta  an m a
m a, de bo jo  pogost parha ja l v naše 
lepe doline.

%
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DREKA
Muletova družina iz Dolenje Dreke nosi 
rekord alpinov v Italiji: 8 bratov - 8 
alpinov!

Bardka je bila mama, ki je porodila 
osem puobov, sposoben je biu tata, ki 
je naredu osem alpinov. Vsi so vredni 
premija: mama, ta ta  in njih alpini, pa 
ni bilo obednega premija, bluo je sa- 
muo tarplienie za vse.

Prav gotovo se ne udobi u celi Italiji 
tajšne družine, ki bi imela od samega 
tata in same mame osim alpinov. ANA 
al pa... Tonina, bi muorla poskarbjet, 
da bi jim postavli na zid njih hiše u Do
lenji Dreki lepo skalo z njih imen, saj 
je ostu od vseh samuo adan doma: te 
naj mlajši.

Družina, namest bit premiana za ve
lik patriotizem, je bla huduo štrafana. 
Od osim alpinov sta živa še dva. Veči
na jih  je pomarlo zavoj o silikoze, za- 
vojo prahu, ki so ga udobili na pljuča 
u belgijskih minierah.

Tle vam jih predstavim od parvega 
do zadnjega za letom, ki so se rodili. 
Njih preimek je  Tomasetig.

1. Giuseppe, rojen leta 1906
2. Giovanni, rojen leta 1908
3. Antonio , rojen leta 1913 - živ
4. Francesco, rojen leta 1915
5. Fabio, rojen leta 1917
6. Adolfo, rojen leta 1919
7. Berto, rojen leta 1923
8. Pasquale, rojen leta 1930 - živ

"■Sfc

SPETER
Klenje

» * •  -k
V četartak 30. ženarja je za venčno 

zaparu njega trudne oči Antonio Jus- 
sig iz naše vasi. Učaku je lepo starost: 
94 liet!

Antonio, ki je biu tudi «cavaliere di 
Vittorio Veneto» je pustu v veliki ža
lost ženo, hčera, sestro an vso žlahto. 
Njega pogreb je biu v Ažli v saboto 1. 
februarja.

Tudi matajurske maškere vas vabijo na 
pustovanje v Matajur v> saboto an ne- 
diejo. O te drugih smo pisal pa zadnjič.

PISE
PET AR
M ATAJVRAC

Prosila je Marijo na Stari Gori...

■ v .

C opp«  • T arg h e  bportive 
L aboratorio  di precisione 
A gente  com p. S inger

N evesta , p r id n a  nevesta  j e  gara
la, d je la la  in se p o š te n o  obnašala  
d o  vseh. B ardka  j e  b la  do  m o ža  in 
lepuo  se  j e  za stop ila  - ka r  j e  ču d n o  
- lu d i s  taščo.

O d  p rid n ih , p o š te n ih , bardk ih  
lju d i vsi žele n jim  p o d o b n e  o troke , 
p a  naša p r id n a  nevesta  n i m og la  
spočet, ni m og la  zanosit. N je  nero - 
d o v i tn o s t je  bla tragedija  za  m oža , 
za  n jo , a p red vsem  j e  bla tragedija  
za  m aler-taščo, k i so  j o  bo tre  in hu-

Orologeria  - Oreficeria  - Ottica 
U ra rn a  - Z la t a r n a  - O p t ik a

URBANCIGH
CIVIDALE - ČEDAD
Via C. A lberto 10 - Tel. 732280
Pokali - šp o rtn e  p lakete 
Laboratorij 
Z astopstvo  S inger

) )  Banca Agricola Gorizia 
1  Kmečka banka Gorica

Ustanovljena leta 1909

GORICA — Korzo Verdi 55 - Tel. 31811 
Telex 460412 AGRBAN

d o b n e  babe zasm ehova le , da  se  bo  
zgub iu  p re im e k  M a ličn ja ko ve  d ru 
žine, za k  j e  im ela  sa m u o  adnega si
na, tistega, k i  j e  p a rp e ju  u hišo n e 
vesto  M a tild o , in im ela  j e  hčerko  
O lgo k i  j e  b la  p u n o  b u j m lada  o d  
po ro čen eg a  brata , k i  so  m u  pravli 
Š im an .

M a ti o d  Š im ana , m o ža  o d  M a 
tilde, j e  p u n o  tarpjela , za k  n je  ne
vesta n i m o g la  ro d iti o tro k , za tu o  
j e  začela  h o d it na b o ž jo  p o t. Vsa
k o  nede ljo  j e  šla  na S ta ro  G oro  in 
prosila  M a ter  B o žjo , da  b i n je  n e
vesta  zanosila  in rodila  sina , da  bi 
b iu  rešen d ru ž in sk i p o n o s , m o š tv o  
M a lič n ja ko v e  d ru ž in e  in-seveda- 
tu d i p re im a k.

P ro šn je  in m o litve , d o m a  in na  
S tari G ori, so  šle teta napre j in s ta 
re, m la d e  in h u d o b n e  babe so  še  
zm era j za sm ehova le  staro  M aličn- 
ja k o v o  g o sp o d in jo , da  se j im  bo  
zg u b u  p re im a k .

S tara M a ličn ja ko va  m a ti n i zg u 
bila p o ta rp ljen ja , še m a n j p a  tro- 
šta  in za u p a n ja  v s ta ro g o rsko  M a 
ter b o lijo . Še zm era j j o  j e  hodila  
vsako nedeljo  m o lit in p rosit, da bi 
uslišala n je  g n ado . Pa j e  le paršlo  
za n jo  do  ža lostnega  dne. Ž en e  iz

vasi so  j o  čakale p red  kan tonu , k jer  
so  točile vodo. K adar j e  paršla m ed  
n je  in p o lo žila  š k a f  p o d  tor, so  se  
j i  vsehnadu  zasm ejale.

Tista, k i  j e  bla n a rb u j strupena , 
j i  j e  ja ta :

« H od ila  si na S taro  G oro  prosit 
M a ter b o žjo , da  b i ti nevesta  ro d i
la o troka .

N u , na m esto  nevesti, sada  rase 
trebuh  tv o ji h čerk i O lgi!»

Stara  M a ličn ja ko va  m ati, k i j e  
bla do  sada spregnjena p o d  povjer-  
k o m , naravne harba t in uzidgne  
glavo  in s  tem  p o ka že , da  ne spre
je m e  po n iža n ja .

« Vse, kar  j e  p o d  našo streho , naj 
nam  Bog in M urija  ohranita . Se vi
di, de o b  p a rv i h m o litva h  M arija  
m e n i lepuo  zastopila .

Z a  šest m escev p a  la h ko  p rid ite  
za  botre, ke r  j e  začeu rast trebuh  
tu d i nevesti M a tild i!»  j e  p o n o sn o  
zarju la  m ati.

Babe so  p o p a d le  vsaka sv o jo  p o 
so d o  z vodo  in j o  odnesle  na  svo je  
d o m o ve .

O d  takra t j e  k o r ito  su h o , u M a- 
lič n ja k o v i d ru žin i pa  se  j e  rodilo  
p u n o  o tro k .

Vas pozdravju vaš 
Pelar Matajurae

Kadà greš lahko guorit 
s šindakam

Dreka (Maurizio Namor)
torak 10-12/sabota 10-12

Grmek (Fabio Bonini)
sabota 12-13

Podbonesec (Giuseppe Romano 
Specogna)
pandiejak 11-12/sabota 10-12

Sovodnje (Paolo Cudrig)
sabota 10-12

Špeter (Giuseppe Marinig)
srieda 10-11

Sriednje (Augusto Crisetig)
sabota 9-12

Sv. Lienart (Renato Simaz)
petak 9-12/sabota 10-12

Bardo (Giorgio Pinosa) 
torak 10-12

Prapotno (Bruno Bernardo)
torak 11-12/petak 11-12

Tavorjana (Egidio Sabbadini)
torak 9-12/sabota 9-12

Tipana (Armando Noacco)
srieda 10-12/sabota 9-12

Guardia medica
Za tistega, ki potrebuje miediha 

ponoč je na razpolago «guardia me
dica», ki deluje vsako nuoc od 8. 
zvičer do 8. zjutra an u saboto od 
2. popudan do 8. zjutra od pan- 
diejka.

Za Nediške doline se lahko tele
fona vjšpietar na štev. 727282.

Za Čedajski okraj v Čedad na 
štev. 830791, za Manzan in okolico 
na štev. 750771.

Poliambulatorio v Špietre
Ortopedia doh. Fogolari, u pan

diejak od 11. do 13 ure.
Cardiologia doh. Mosanghini, u 

pandiejak od 14.30 do 16.30 ure.
Chirurgia doh. Sandrini, u četar

tak od 11. do 12. ure.

U fficiale Sanitario 
dott. Luigino V idotto
S. Leonardo:
mercoledì 12.30-13.30 - venerdì 
10 . 00 - 11 . 0 0 .

San Pietro al Natisone:
lunedì, martedì, mercoledì, vener
dì, sabato 8-9.30.

Savogna:
mercoledì 10-12.

Grimacco:
lunedì 10.30-12.30.

Stregna:
martedì 10.30-12.30.

Drenchia:
giovedì 10.30-12.30.

Pulfero:
giovedì 8-9.30.

Consultorio familiare 
S. Pietro al Natisone

Ass. Sanitaria: Chiuch
U pandiejak, torak, sriedo, četartak 
an petak od 12. do 14. ure.

Ass. Sociale: D. Lizzerò
U torak od 11. do 15. ure 
U pandiejak, sriedo, četartak an pe
tak od 8.30. do 10. ure.

Pediatria: I)r. (»elsomini
U četartak od 11. do 12. ure.
U saboto od 9. do 10. ure.

Psicologo: Dr. Bolzon
U torak od 11. do 16. ure.

Ginecologia: Dr. Casco 
U torak od 12.30 do 14.30 ure. 
(Tudi pap test).

Dežurne lekarne 
Farmacie di turno

Oh 8. do 14. februarju

Č edad  (F o rn asa ro ) tel. 731264 
P odbonesec  tel. 726150 
S. G iovann i al N at. tel. 756035

Ob nediejah in praznikah so od- 
parte samuo zjutra, za ostali čas in 
za ponoč se more klicat samuo, če 
ričeta ima napisano «urgente».


